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ACTA NÚM. 6/2022 
 
El dia 12 de setembre de 2022 a les 17.39 hores, a la Casa Comuna de Canillo, es 
reuneix el Consell de Comú en sessió Ordinària tradicional, anomenada Consell “Per 
arrendar els Hostals”, per donar curs a tot allò que sigui convenient per a la bona 
administració de la parròquia. 
 
El Cònsol major dona la benvinguda a tots els assistents a la sessió de Consell tant als 
Consellers de Comú, com als mitjans de comunicació presents així com als mitjans que 
estan connectats i a tots els ciutadans que segueixen el Consell per streaming.  
 
 
L’Hble. Sr. Francesc Camp dona lectura a l’ordre del dia de la reunió: 
 
 
1. Acta de Consell de Comú de la sessió del 27 de juliol de 2022. 
2. Execució pressupostària del segon trimestre de l’exercici 2022.  
3. Proposta i aprovació, si escau, d’un suplement de crèdit.  
4. Proposta i aprovació, si escau, de l’amortització anticipada d’un préstec sindicat i 
facultar a qualsevol d’ambdós Cònsols a formalitzar els documents escaients.  
5. Proposta i aprovació, si escau, d’un complement d’adjudicació de la Comissió d’Obres 
i Serveis.  
6. Proposta i aprovació, si escau, de la següent adjudicació d’un concurs de la Comissió 
d’Obres i Serveis: 

 Concurs per a l’adjudicació parcial de l’enllumenat de Nadal de la parròquia de 
Canillo: 2022 – 2026 . 

7. Proposta i aprovació, si escau, del text definitiu de la proposició de Llei de 
modificació de la Llei dels agents de circulació.  
8. Facultar als Cònsols per procedir a la constitució d’una nova societat, per transferir  
actius de la societat ENSISA. 
9. Informació i ratificació dels acords de les Juntes de Govern de data 20 i 27 de juliol i 
10, 18 i 24 d’agost de 2022.  
 
 
Sota la presidència de l’Hble. Sr. Francesc Camp Torres, cònsol major, i amb 
l’assistència dels Honorables membres de la Corporació que es relacionen a 
continuació:  
 
Cònsol menor 
Marc Casal Tomàs 
Consellers i Conselleres 
Miquel Casal Rossell  
Begoña Rubio Manzano 
Cerni Pol Rossa  
Anna Palmitjavila Martos 
Rafel Casal Carboné 
Elisabeth Font Álvarez 
Albert Torres Babot 
Dolors Cabot Vidal 
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Secretària general: 
Meritxell Moya Delgado 
 
 
Desenvolupament de la sessió: 
 
Havent estat convocada degudament aquesta sessió de Consell de Comú, d’acord amb 
el que disposa l’article 21 de l’Ordinació d’organització i funcionament dels Comuns, de 
data 24 de novembre de 2011; 
 
Aquesta sessió serà transmesa per streaming i es procedirà a la seva gravació conforme 
al que disposa l’article tercer de l’Ordinació del 24-12-2021 de modificació de l’Ordinació 
del Comú de Canillo d’organització i funcionament dels Comuns, del 24 de novembre de 
2011. 
 
Un cop comprovada l’existència del quòrum perquè pugui ser iniciada, d’acord amb el 
que disposa l’article 22; i de conformitat amb els articles 23.2 i 23.3 de l’Ordinació 
d’organització i funcionament dels Comuns, de data 24 de novembre de 2011; 
 
Es procedeix amb l’ordre del dia establert, exposat a continuació: 
 
 
1. Acta de Consell de Comú de la sessió del 27 de juliol de 2022. 
 
L’Hble. Sr. Francesc Camp demana si hi ha algun comentari o consideració a fer sobre 
l’acta de Consell de Comú del 27 de juliol de 2022. 
 
No havent cap observació al respecte, s’aprova per assentiment. 
 
 
2. Execució pressupostària del segon trimestre de l’exercici 2022. 

L’Hble. Sr. Francesc Camp cedeix la paraula a la presidenta de la Comissió de Finances, 
la Sra. Begoña Rubio.  

L’Hble. Sra. Rubio procedeix amb la següent presentació:  

Punts principals a destacar en el tancament del segon trimestre del 2022 del pressupost 
del Comú de Canillo:  

Abans de començar amb el detall del tancament del pressupost corresponent al segon 
trimestre del 2022, per posar-nos en situació voldria recordar breument el pressupost 
aprovat per aquest any. 

Vam preveure un pressupost de despeses de 22.508.099 euros. Del total previst del 
pressupost de despeses, un 37 % correspon a  despeses d’inversió (vs. 29% 2021), un 40 % 
despeses de funcionament (vs. 57% 2021) i un 23 % a despeses financeres (vs. 14% 2021),  

En relació als ingressos previstos  es va fer una previsió d’ingressos en línia amb el 2019.  

Els ingressos del 2019  on no hi havia finançament es van pressupostar per 17,5 MM € vs els 
18 MM€ de 2022 si excloem el préstec de 4,2MM € per finançar el PGA.  
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Despeses  
 

S’han autoritzat el 66,1% (vs. 58 % 1T) del total de despeses pressupostades  que correspon 
a un valor de 14.874.287€ (vs. 12.922.320 € 1T). 

Durant el segon trimestre de l’exercici 2022 el Comú de Canillo ha realitzat ampliacions 
pressupostàries per import de 229.970 €, que es desglossen per capítols de la següent forma: 

Capítol 1: Despeses de personal: increment de 92.398,79€, respon en part a la necessitat de 
contractació directa de personal per la gestió del Pont Tibetà, doncs s’havia contemplat com 
a gestió externa. També inclou les hores de treta de neu del departament d’obres i serveis. 
L’increment es financia íntegrament amb la reducció d’altres partides pressupostàries, es a 
dir, sense incrementar la despesa global. 

Es traspassen diners de les partides de “Servei de Gestió del Pont Tibetà” i “Servei de 
transport a la demanda”, “treballs realitzats per altres empreses” i “Treta de Neu”. 

Capítol 2: Consum de Béns Corrents i Serveis: Increment global +119.681,21€ 

Les partides amb suplements de crèdit són les següents: 

- Servei de Transport Pont Tibetà i Mirador Roc del Quer: 27/06/22 suplement de crèdit 
de 200.000 € fins a 300.000 € per tal d’ampliar el servei de transport fins al mes de 
Novembre. 
 

- Activitats Dinamització Turística i Cultural: 07/06/22  suplement per import de 90.000 
€, fins a 300.000 €, per fer front a la realització de l’esdeveniment d’arts escèniques 
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d’aquest agost. Partides reduïdes: servei de transport a la demanda (50k), treballs 
realitzats per altres empreses Obres (10k), treballs realitzats per altres empreses 
serveis (5k), treta de neu (25k). 
 

- Arrendament aparcament d’Incles: 27/06/22 suplement de crèdit per import de 
12.080€, fins a 25.580 €. S’amplia la temporalitat del lloguer de 4 mesos a tot l’any per 
tal de donar cobertura a les necessitats derivades de la major afluència de visitants. 

 
I finalment pel que fa al capítol 4: Transferències Corrents: suplement de crèdit en data 
27/06/2022 per import de 17.890 € per cobrir l’import de les subvencions dels Forfaits de 
Residents a la parròquia, que ascendeix a un total de 29.890 €. 

(dotada per import de 12.000 €). 

Durant el primer trimestre de l’exercici 2022 el Comú de Canillo no ha realitzat modificacions 
pressupostàries de cap tipus. 

En referència a les despeses d’inversió, que es va pressupostar en 8.294.000€ (i no hi ha 
hagut modificacions pressupostàries), s’ha autoritzat un 33,3 %. En aquest sentit, cal destacar 
que el pressupost es va aprovar el 23 de Febrer, i per tant al segon trimestre encara no s’han 
engegat tots els projectes previstos. 

En relació a les despeses de funcionament, pressupostades en 8.894.318 € i actualment en 
9.124.288€ , s’ha autoritzat el 80,2% i liquidat el 37%. Principalment corresponen al pagament 
de les nòmines, arrendament de terrenys, conservació i manteniment de les xarxes d’aigua, i 
recollida selectiva (principalment la recollida de sòlids urbans). 

Finalment, en relació a les despeses financeres, s’han autoritzat respecte a les 
pressupostades el 94,2% de les mateixes. Es va pressupostar per 5.089.811 € i ja s’han 
autoritzat 4.793.970 €. Aquestes despeses incloïen: 

 l’aportació de 4.200.000 euros al Palau de Gel per dur a terme la reforma energètica i 
el pla d’inversió que es va presentar,  

 l’aportació al Fons de Reserva del Comú de Canillo - per import de 491.346 euros  
 l’amortització de préstecs -per import de 318.000 euros- i  
 l’aportació al Compte de compensació del Govern.  

 
 
Ingressos  

 
En relació als ingressos, a data de 30/06/22, s’han generat drets per import de 12.549.168€, 
que correspon a un  56 % del previst al pressupost 2022. Pel que fa l’import ingressat fins a 
30/06, ascendeix a 12.981.492€.  

Durant el primer semestre del 2022 s’han liquidat el 70% dels impostos directes, que 
corresponen a l’impost de radicació, l’impost de construcció i el Foc i Lloc.  

Els impostos indirectes incorporen exclusivament el Impost de Transmissions Patrimonials i 
s’ha liquidat a 30 de juny només el primer trimestre, que correspon a 360.039€, que equival a 
un 30%. 

(l’ingrés es de 872k perquè incorpora el darrer trimestre de 2021). 
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Relatiu a les taxes, preus públics i altres ingressos, aquests inclouen les activitats per la gent 
gran, escoles bressol, abastament aigua, aparcaments, higiene i enllumenat, entre d’altres. 
Durant aquest primer semestre s'ha liquidat un 65% respecte al pressupostat total, que 
correspon a un import de 3.149.729 euros. 

Respecte a les transferències corrents, s'han reconegut drets per un import total de 669.585€, 
representant un 45% del total pressupostat. Aquests ingressos corresponen al 20% de la 
transferència del Consell i a la taxa de tinença de vehicles. 

Els Ingressos patrimonials inclouen les concessions, els cànons, els lloguers i els dividends. 
No correspon liquidar pràcticament cap import durant el primer semestre de l’any. 

L’alienació d’inversions reals inclou exclusivament la cessió del forn, que tampoc correspon 
liquidar a tancament del primer semestre. 

En relació a les transferències de capital, en el primer semestre de 2022, el Comú ha liquidat 
un 47% del total pressupostat, que correspon íntegrament a la transferència del 80% 
realitzada per Govern d’Andorra, per un import de 2.524.314 euros. 

Pel que fa als Actius Financers, s’ha liquidat l’import corresponent a la incorporació del Fons 
de Reserva aprovada en Consell de Comú de 30 de Març d’enguany. No s’han liquidat les 
partides corresponents a suplements de crèdit ni la incorporació dels romanents de tresoreria, 
per import de 229.970 € i 699.929 €, respectivament. 

Per últim, els passius financers incorporen exclusivament el préstec destinat a finançar la 
reforma energètica i el pla d’inversions del Palau de Gel. La partida està liquidada al 100%, 
per import de 4.2MM € i està pendent de traspassar al Palau de Gel, a mesura que es vagin 
produint les necessitats de liquiditat de la participada. 

Detall de les Comissions 

El comportament de les diferents comissions és bastant homogeni, tant pel que fa a les 
despeses d’inversió com les de funcionament.  

 

les comissions a on durant el primer semestre s’ha autoritzat més despesa d’inversió, 
serien les comissions de  Finances i Noves tecnologies i la de Joventut i Esports. 

Finances, Administració i Noves Tecnologies que ha autoritzat el 70,3% de les despeses 
d’inversió pressupostades per la compra del terreny de l’escola bressol (820.530,58€) i 
per la Xarxa Wifi que s’instal·la donant servei als principals nuclis de la parròquia. 

Joventut i Esports que ha autoritzat del pressupostat el 30%, és a dir, 33.459 €. Aquests 
imports inclouen principalment inversions en les partides: 

COMISSIÓ AUTORITZAT (%) LIQUIDAT (%) AUTORITZAT LIQUIDAT
BENESTAR I SOCIAL 7,9% 0,0% 64,1% 33,0%

DINAMITZACIÓ TURISTICA I CULTURAL 15,8% 2,3% 63,9% 22,6%
OBRES I SERVEIS 28,2% 7,3% 85,8% 42,6%

MEDI AMBIENT I AGRICULTURA 21,4% 8,7% 80,5% 27,7%
FINANCES I NOVES TECNOLOGIES 70,3% 66,8% 79,8% 42,5%

JOVENTUT I ESPORTS 30,0% 7,9% 91,9% 44,1%
URBANISME 0,0% 0,0% 79,9% 31,1%

DESPESES INVERSIÓ DESPESES FUNCIONAMENT
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 Instal·lacions esportives (compra tatami de Judo Perecaus i Tapís Rítmica): 

 

 remodelació i millora edificis Joventut i esports (pintura de la fusta de la 
guarderia) : 10.593,9€) 

 reposició i millora maquinària, instal·lacions i equipaments joventut i esports 
(estructura skatepark, estructura jardí guarderia).  

  

 

Les comissions que menys despeses d’inversió han autoritzat durant el primer semestre 
del 2022 són Social i Benestar, Urbanisme i Dinamització Turística i Cultural. 

Relatiu a les despeses de funcionament, Joventut i Esports és la comissió amb més 
despeses de funcionament autoritzades, havent autoritzat el 91,9% del total 
pressupostat, i liquidat el 44,1%. Aquest fet es degut a que ja s’ha atorgat les 
subvencions a clubs i entitats esportives, per import de 234.036,44€. També s’han 
autoritzat les subvencions dels forfaits pels residents, per import de 28.62,87€. 

Obres i serveis que ha autoritzat el 85,8 % del total pressupostat i liquidat el 42,6%. Aquí 
s’inclouen partides de salaris, arrendaments de terrenys per serveis, consums elèctrics, 
enllumenat den nadal, treta de neu, conservació xarxa enllumenat i clavegueram, 
conservació d’edificis, maquinària i instal·lacions, consums de carburants dels vehicles, 
entre d’altres. 

Endeutament 
 

En relació a l’endeutament, la previsió d’endeutament per l’any 2022 es del 28%. La 
dada inclou el préstec del Palau i té en compte l’amortització del préstec sindicat actual, 
que té un diferencial per sobre de mercat i que podem assumir per la còmoda posició 
de tresoreria actual. 

Tresoreria 
 

A data 30/06/22 la tresoreria neta del Comú és de 10.335.866,58 €, sense incloure cap 
pòlissa. D’aquest import, 1.054.753,18 € correspon al fons de Reserva del Comú. 

 
Conclusió 
 
Així doncs, a tancament del primer semestre, els ingressos són superiors a les despeses com 
es pot observar. Hem tingut uns ingressos (drets) de 12.549.168€ al primer semestre, havent 
generat unes despeses per un import de 5.350.389 €.  

El Resultat pressupostari es de superàvit per import de 7.198.779€ 
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Si tenim en compte que s’ha ingressat el préstec del PGA per import de 4,2MM € i que aquest 
es transferirà al Palau per portar a terme el pla d’inversió i la reforma energètica, podríem 
concloure que el resultat ajustat pel préstec es de 2.998.778,67€. 
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Finalitzada la presentació per part de la consellera, Sra. Rubio, el cònsol major cedeix 
la paraula a la consellera, Sra. Cabot. 

L’Hble. Sra. Dolors Cabot comenta al respecte que les dades que ha presentat la Sra. 
Rubio, són les dades que s’han anat repercutint durant el trimestre, no obstant s’ha 
parlat del liquidat però jo personalment m’agradaria parlar del compromès, ja que aquest 
realment és el que hauràs de complir per arribar perquè finalment són partides que estan 
compromeses sigui per adjudicacions, compres, personal etc, que ha compromès els 
seus salaris, que encara no s’han pagat però estan compromesos fins a finals d’any. Bé, 
tota una sèrie de despeses que estan compromeses, que per això està el procés de 
compromís de partida pressupostària, per tenir suficients diners. A partir d’aquí, si es 
mira tot plegat, en realitat tenim 12.549.000eur d’ingressos amb una despesa 
compromesa, jo no dic liquidada, perquè tots sabem que cada any passem uns 
romanents que són parts de no pagats durant el curs, però que finalment s’hauran 
d’acabar pagant. Per tant, tenim 14.528.000eur, i això està compromès. Vostè em dirà 
que no tot s’executarà, no tot es farà, però en tot cas s’haurà d’anul·lar el compromís 
que avui hi ha de partida pressupostària feta i s’haurà de tirar endarrere, però avui estan 
compromès i són 14.528.000eur la despesa, doncs, aquests 7.000.000eur estan molt 
bé al paper, perquè ho diu claríssim que són 5.000.000eur que hem pagat però no ens 
parla dels compromesos. Li donaré un exemple molt clar, i l’explicació em serveix, és 
correcta, tal i com segurament s’ha de presentar, però vull fer una reflexió, és a dir, si jo  
a casa meva poso gasoil per import de 5.000eur, aquest l’he de pagar i no ho he fet, 
però tinc un compromís que s’ha de pagar, per tant a la meva tresoreria ha de constar 
que dec 5.000eur a algú, doncs, als compromesos haurien de figurar també, perquè 
tenim menys ingressos que despeses compromeses. No vull dir que no es pugui anar 
modificant, regulant i finalment hi haurà partides que no s’executaran i per tant hi haurà 
unes partides disponibles per poder fer front. Però, aquest superàvit del qual es parla, 
no és veritat, no hi ha un superàvit, hi ha una execució de pressupost amb un liquidat 
que és de 5.000.000eur, però el superàvit si tenim uns ingressos de 12.549.000eur i 
unes despeses de 14.528.000eur compromeses, vol dir que al final de l’any en curs 
haurem de fer front a això. És una reflexió en veu alta, cada vegada que es parla de 
l’execució del pressupost surt el mateix, es parla del liquidat i no del compromès. Bé, si 
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és aquest el procediment perquè queda molt bé sobre el paper i és el que ens interessa 
o va bé dir, doncs, perfecte, l’important serà a finals d’any, està clar que fins que no es 
tanquin els comptes no se sabrà a on estem, però hem de fer uns ingressos de 
22.508.000eur i estem amb uns ingressos que no estan gens malament, però també dir-
li que ha baixat la construcció. Els drets de construcció han baixat, hem ingressat més 
perquè devien venir de retards que hi havia en els pagaments, però si no ho recordo 
malament d’ingressos de drets de construcció teníem un pressupost de 500.000eur, 
estem a 245.000eur, a la meitat, falta mig any, vol dir que encara poden entrar. No vol 
dir que estem summament malament, es va baixar molt l’import de drets de construcció, 
si no recordo, perquè ja es vivia una connotació que podria baixar amb el Pla 
d’Urbanisme que estava pendent. És a dir, les connotacions són reals i anem veient que 
està funcionant tal i com es preveia, però només aquest matís, sempre parlem de 
liquidat, ja està bé, perquè també hi ha una part que està compromesa.  

L’Hble. Sra. Rubio comenta que simplement és el punt de situació, únicament, fins al 2n 
semestre, estem parlant de liquidat i s’ha d’esperar al que resta d’any per a veure com 
acaba finalment, és a dir, això és una foto puntual a data 30 de juny, com he comentat 
al principi, i hem explicat  a Comissió que sempre s’ha parlat i basat en el liquidat.  

La consellera Cabot diu que és correcte, però que llavors no es pot parlar d’un superàvit,  
és una execució de pressupost i es veurà a finals d’any a on està aquest superàvit, però 
no sobre el liquidat sobre el que realment s’ha compromès i que si no és directa serà 
indirectament que s’haurà de pagar, perquè els romanents també es paguen, a posteriori 
però també es paguen. 

El cònsol major demana al cònsol menor si vol fer alguna explicació addicional al 
respecte. 

L’Hble. Sr. Marc Casal comenta que el que s’ha de tenir clar, d’entrada, són els 
conceptes i no s’han de barrejar. Aquí s’està presentant la liquidació pressupostària a 
30 de juny  i aquesta com bé diu el seu nom, és una liquidació on es comparen ingressos 
i despeses de l’any, a partir d’aquí i com bé diu la Sra. Cabot, hi ha uns reconduïts, 
d’anys anteriors, que si ho recordo bé, l’any passat van ser aproximadament de 
3.000.000eur, els quals a data d’avui ja s’han liquidat la meitat, 1,4 milions i escaig euros. 
Per tant, s’ha liquidat ja la meitat d’aquest concepte, però vull insistir en que no s’han de 
barrejar conceptes, per un costat és el pressupost i la seva liquidació, amb els seus 
ingressos i les seves despeses de l’any, i per una altra banda hi ha la tresoreria que 
forma part del Comú i d'on es pagaran els reconduïts que provenen de pressupostos 
anteriors, per tant aquí no es pot fer un batibull de diferents pressupostos a la vegada 
per fer creure a la població que el resultat pressupostari no és el correcte. El resultat 
pressupostari i la liquidació pressupostària que s’estan presentant avui són els 
correctes, en base a la liquidació pressupostària de l’any 2022, llavors vull contestar i 
anar una mica més lluny, per a la tranquil·litat de tothom, ja que hem tingut aquest 
discurs de que no ens podem creure aquest resultat pressupostari. Per la tranquil·litat 
dels nostres oients i ciutadans, si s’agafa la part de tresoreria, que és a la que fa 
referencia la Sra. Cabot, que és la tresoreria la que ens manaria el pressupost 2022, 
més els reconduïts del 2023, més tots els compromisos, és a dir, si agafem l’estat de 
tresoreria actual i anem a fer una suposició en la qual adjudiquem tot, absolutament tot, 
el que es va pressupostar l’any 2022, paguem tots els préstecs, paguem tots els 
reconduït, els 3 milions d’euros, a dia d’avui podríem tancar el Comú havent saldat a 
tothom, i tindríem un resultat positiu d’1.348.070eur a la caixa, per tant el que vull deixar 
molt clar és que els conceptes no es poden barrejar, perquè sinó ens perdem i no estem 
parlant de coses comparables. Per una banda, la Sra. Rubio ha parlat de la liquidació 
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pressupostària del 2022 i el resultat pressupostari és quin és, agradi o no agradi, i per 
una altra banda si es vol parlar de reconduïts i de compromisos, s’ha d’agafar l’apartat 
de tresoreria. I si a dia d’avui el Comú de Canillo decideix de tancar portes, es poden 
pagar tots els reconduïts, tots els deutors, tots els préstecs, adjudiquem i paguem tot el 
que està al pressupost del 2022, que encara no està adjudicat, tot i fer això quedaria 
1.348.000eur als comptes del Comú de Canillo. 

L’Hble. Sra. Dolors Cabot matisa que ella intenta no barrejar, que només diu el que 
vostès han reflectit al pressupost, i per tant ja em va bé que hi hagi una gran satisfacció 
per part seva, només faltaria, jo el que vull és que el poble de Canillo estigui com a 
mínim tranquil, doncs, han posat liquidats, d’acord, és la radiografia del segon trimestre 
del liquidat, però en realitat tenim un pressupost que puja 22.500.000eur, el total, i avui 
per avui tenim uns ingressos de 12.549.000eur i una despesa general de 14.000.000eur, 
que aquí hi ha els reconduïts d’altres anys? També, però no em serveix el liquidat perquè 
hi ha uns compromisos que estan contrets que al final s’hauran d’acabar pagant. Vostè 
m’ha fet la radiografia final en la que em diu que pagant-ho tot queda una fotografia 
d’1.300.000eur, li dic sincerament que m’alegro moltíssim, vol dir que anem bé, però 
reflexioni i miri anys anteriors quina liquiditat pagant-ho tot teníem, segurament que 
pujava una mica més, però bé no anem a mirar el passat sinó de cara al futur. Avui per 
avui, aquesta radiografia a 30 de juny és correcta, però de superàvit no me’n parlin, sup, 
perquè el superàvit és el que tens disponible i a caixa per poder gastar. Si tu tens ja 
14.000.000eur compromesos de despesa, aquí no hi ha cap superàvit. El superàvit és 
quan tu tens una disponibilitat per una despesa i en aquest cas no hi és, només s’han 
pagat 5.300.000eur d’un pressupost de 22.500.000eur, ja arribarà i ja veurem a final 
d’any.  

El cònsol menor per concloure diu que el superàvit es calcula en base al que hem gastat 
i al que hem liquidat, no amb el que hem compromès i li puc donar l’exemple, perquè si 
les coses anessin molt malament, com anys enrere, com deia, els contractes es poden 
cancel·lar o no adjudicar. Però, jo li he donat l’exemple per la tranquil·litat de tothom, i 
el missatge que vull passar és aquest, de tranquil·litat, perquè és totalment el contrari 
del que vostès estan dient. És a dir, si a dia d’avui el Comú fes l’exercici de que demà 
tanquem portes, liquidem a tots els deutors, préstecs, compromisos, reconduïts i a més 
a més adjudiquem tot el del 2022 i ho paguem, tindríem 1.300.000eur a la caixa, a dia 
d’avui. Per tant no s’han de barrejar conceptes, perquè es diuen coses que no són. El 
tancament pressupostari d’avui i la liquidació és de 7.200.000eur dels quals nosaltres ja 
comentem a la presentació que ajustats no són a 7.200.000eur, per la senzilla raó que 
tenim 4.200.000eur del préstec del Palau de Gel que encara no els hem transferit. Per 
tant, anem a simular que aquests 4.200.000eur s’han transferit al Palau de Gel per a 
veure la liquidació real del Comú de Canillo a 30 de juny, doncs, si es treuen aquests 
4.200.000eur, estem en 2.998.000eur que és el real, que tindríem a dia d’avui si 
s’hagués fet aquesta transferència.  

L’Hble. Sr. Torres comenta que s’han de quedar amb el concepte de que la situació 
econòmica del Comú de Canillo, avui, si tanquéssim portes aquest matí seria 
d’1.300.000eur, d’acord. 

El cònsol major puntualitza d’1.300.000eus, en positiu. 

El conseller Torres diu que sí, però d’1.300.000eur. 

La consellera Cabot vol que quedi clar que no ha fet cap discurs negatiu de cara a la 
ciutadania, ja que se li posen paraules sempre que no ha mencionat. Només he fet una 
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comparativa i dic que hi ha despeses compromeses que s’hauran de fer front i les vull 
tenir clares i mencionar-les. El liquidat està molt bé, és la manera d’executar i d’informar 
sobre del que realment ja està pagat, però que siguem conscients que queda una part 
important i aquests 4.200.000eur s’han de transferir al Palau i que estan aquí reflectits, 
que la Sra. Rubio ens ho ha dit clarament, però hem d’intentar, com a mínim, no posar 
en boca dels altres paraules que no s’han dit. Jo no vull ser ni alarmista, ni preocupar a 
ningú, però el que sí és que la radiografia del que veig i dels compromisos que hi ha em 
dona aquesta fotografia i tinc tot el dret de mencionar-ho, sense alarmar a ningú i sense 
dir res que no hagi sortit de la meva boca. He reflectit uns números que consten a la 
liquidació del pressupost a 30 de juny i només reflecteixo això. 

El cònsol menor aclareix que, Sra. Cabot, no es pot comparar amb una liquidació, per 
un costat les despeses amb els compromesos i per una altra banda només els ingressos 
liquidats. Per tant, ingressos liquidats “x”, despeses liquidades “y” la diferencia ens la 
dona el resultat pressupostari que tenim aquí. Si per un costat hem de parlar dels 
compromisos que hem contret, per un altre costat hem de parlar dels drets reconeguts 
nets que té el Comú, a dia d’avui, per tant una vegada més, Sra. Cabot, li dic que no 
barregi conceptes perquè sinó no podem tenir una informació real. La informació real 
s’ha de comparar amb xifres i que s’estigui parlant del mateix, és a dir, si per un costat 
de despeses parlem d’una cosa, per un altre costat als ingressos hem de parlat de la 
mateixa cosa i si parlem de despeses liquidades, hem de parlar d’ingressos liquidats, si 
parlem de despeses a tenir en compte els compromisos contrets, hem de parlar de drets 
reconeguts que té el Comú de Canillo fins a la data. Per tant, drets nets són els que ha 
emès el Comú, però hi ha molts que encara no estan a dia d’avui cobrats. Com per 
exemple, ingressos importants que no estan a dia d’avui, que no podem comptabilitzar 
i ja sabem que els tindrem d’entrada, doncs, totes les transferències que provenen de 
l’estació d’esquí: d’Ensisa, pel dret d’explotació de les muntanyes. Un altre exemple, són 
les transferències de Govern que sabem que arribaran, però evidentment no estan 
comptabilitzades com a drets nets, perquè ens arribaran a la data que pertoqui. Llavors 
si es vol fer aquest exercici que vostè m’està dient, per un costat tindríem, les despeses 
amb els compromisos i per l’altre en el dels ingressos també s’haurien de posar aquests 
conceptes, perquè sinó es fa s’estan comparant coses incomparables.  

La consellera Cabot matisa que els drets nets són de 12.549.000eur els ingressats són 
de 12.981.000eur, això ens ho han dit vostès, d’acord, estic d’acord en que han de venir 
uns ingressos d’Ensisa, però estem a tancament 30 de juny no a finals d’any, sinó ja hi 
serien. Doncs, a data d’avui s’ha ingressat menys que el que hi ha compromès, però 
ningú li discuteix que hi ha ingressos a vindre, no obstant avui tinc un compromís amb 
adjudicacions, serveis, higiene etc de totes les partides per valor de 14.000.000eur, 
s’han ingressat 12.000.000eur, cal esperar perquè encara queden 2 milions de Govern 
i 2 milions d’Ensisa, sí, però tots els drets d’impostos indirectes: foc i lloc etc, estan dins 
dels drets, queden 4-5 milions, possiblement, però tampoc queden gaires més. És a dir, 
estem d’acord en que falta acabar l’any per a veure com evolucionarà, però siguem 
curosos perquè al final les dades m’he les donen vostès, jo sumo el que em diuen.  

L’Hble. Sr. Marc Casal, diu que és evident, però s’han de sumar entre elles i comparar, 
és a dir, si està sumant despeses futures, també ha de sumar ingressos futurs, perquè 
pugui ser comparable, ja que els ingressos futurs que tenim compromesos estan igual 
de compromesos que les despeses futures que liquidarem.  

El cònsol major dona per finalitzat aquest debat, quedant clara tant la posició dels 
membres de la majoria com de la minoria i es procedeix a la votació de la proposta. 
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S’aprova l’execució pressupostària del segon trimestre de l’exercici 2022 per majoria, 
amb l’abstenció dels membres de la minoria. 

 

Seguidament es transcriuen els documents sobre l’execució pressupostària del segon 
trimestre per Orgànic i Capítol, la liquidació de l’estat del pressupost, la liquidació 
econòmica del pressupost i l’informe d’Intervenció: 
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3. Proposta i aprovació, si escau, d’un suplement de crèdit. 

L’Hble. Sr. Francesc Camp cedeix la paraula a la presidenta de la Comissió de Finances, 
la Sra. Begoña Rubio. 

L’Hble. Sra. Rubio dona lectura a l’informe d’Intervenció que és favorable i concreta la 
necessitat d’aprovar un suplement de crèdit per fer front a l’amortització anticipada d’un 
préstec sindicat, d’1.500.000eur, de fa molts anys (any 2000), que s’ha anat renegociant 
al llarg dels mateixos (2005, 2009, 2010 i 2016), però ara mateix aquest préstec està en 
unes condicions de mercat no gaire favorables, i el Comú té la capacitat per poder-lo 
retornar. Aquest suplement de crèdit es finançarà mitjançant reducció de tresoreria que 
com s’ha comentat anteriorment hi ha disponibilitat per assumir-ho. 

El Cònsol major comenta que els punts 3 i 4 de l’Ordre del Dia estan relacionats i si els 
hi sembla bé procediran a l’exposició dels dos punts i després es procedirà a la votació 
dels mateixos.  

 

Seguidament es transcriu el corresponent informe d’Intervenció i l’Ordinació que serà 
tramesa al BOPA per la seva bona eficàcia administrativa: 
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- ORDINACIÓ - 
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Ordinació de 13-9-2022 de suplement de crèdit. 
 
 
Vist l’informe emès per la intervenció general, on palesa la insuficiència de la partida 
destinada a l’amortització de préstecs; 
 
En mèrits a l’establert a l’article 80 de la Llei 36/2021 de les finances comunals, el 
Consell de Comú en la seva sessió celebrada el 12 de setembre de 2022 ha aprovat la 
següent: 
 
Ordinació 
 
Article únic 

S’aprova un suplement de crèdit per un import total de 1.500.000,- euros per augmentar 
la partida pressupostària 105-01100-91300 Amortització préstecs. 
 
Aquest suplement de crèdit es finançarà mitjançant una reducció de tresoreria per import 
de 1.500.000,- euros. 
 

Disposició final 

Aquesta ordinació entra en vigor el mateix dia de ser publicada al Butlletí Oficial del 
Principat d’Andorra. 

 
 
Canillo, 13 de setembre de 2022 
 
 
 
Francesc Camp Torres 
El Cònsol major 
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4. Proposta i aprovació, si escau, de l’amortització anticipada d’un préstec 
sindicat i facultar a qualsevol d’ambdós Cònsols a formalitzar els documents 
escaients. 

 

Segons comentat a la proposta anterior l’Hble. Sr. Francesc Camp torna a cedir la 
paraula a la presidenta de la Comissió de Finances, Administració i Noves Tecnologies, 
a la Sra. Begoña Rubio, per presentar aquest punt. 

L’Hble. Sra. Rubio comenta que aquesta proposta, que com bé ha comentat el Sr. 
Cònsol estava vinculada amb l’anterior (punt núm. 3 de l’Ordre del Dia), bàsicament és 
l’autorització per cancel·lar el préstec comentat i facultar als Cònsols a la formalització 
d’aquesta gestió. 

El cònsol menor afegeix que és important comentar que amb la negociació que es va 
fer l’any 2016, d’aquest préstec, i que com bé ha dit la Sra. Rubio, ve de l’any 2000, d’un 
préstec sindicat amb tots els bancs i s’ha anat arrossegant, al 2016 es va fer una 
negociació amb l’ABA i per tant la comissió anticipada d’amortització és del 0%, per tant 
no hi ha cap tipus de cost per amortitzar-lo i creiem que és un punt important a tenir en 
compte avui en el Consell de Comú, que aquesta amortització no ens representa cap 
tipus de despesa financera suplementària.  

La consellera Cabot demana si havien variat les comissions o els interessos d’aquest 
crèdit? Hi havia previsió al mercat de que variés? 

El cònsol menor contesta que la condició d’aquest préstec era del 3% en base a l’euríbor, 
per tant és evident que amb la casuística actual, si l’euríbor va pujant, s’hagués 
incrementat el cost financer. És a dir, tenim un diferencial sobre l’euríbor i aquest era del 
3% que era el que en el seu dia tenia fixat  l’ABA per a tota l’Administració Pública. 

La consellera Cabot puntualitza que era, doncs, el 3% fixe més l’euríbor variable que hi 
pugui haver al mercat i aquest està pujant, per tant la previsió és que en pocs mesos hi 
hagués un increment substancial. 

El conseller Torres comenta que ho troba correcte, tot i que continuo dient i ja ho havia 
dit, en aquesta sala, que el diferencial del 3% continuava essent alt. Té clar que és per 
les institucions i no ho discutiran aquí, però que quedi clar. 

El cònsol major diu que fa uns mesos es van negociar aquestes condicions i són més 
favorables a hores d’ara i ja se’ls hi va comentar això.  

Es procedeix a la votació dels punts núm. 3 i 4 de l’Ordre del Dia, els quals s’aproven 
per assentiment.  
 
Seguidament es transcriu l’informe d’Intervenció corresponent : 
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5. Proposta i aprovació, si escau, d’un complement d’adjudicació de la Comissió 
d’Obres i Serveis. 

L’Hble. Sr. Francesc Camp abans de procedir, fa menció d’una modificació que s’hauria 
de fer sobre l’Orde del Dia d’aquest punt a l’informe tècnic per informar d’aquest 
complement d’adjudicació. Hi ha un quadre que és el quadre total d’execució de 
material, que per error de transcripció la certificació B estava malament, no sé si el teniu 
aquí davant, però mencionar que l’import 94.486€ arrodonint i seria inferior a la 
certificació B d’aquest quadre d’execució de material del full que passarem ara és de 
71.837€ arrodonint, amb el qual el total de certificacions seria una mica més baix del 
que surt mencionat en aquest quadre no seria 798.942,00€ seria 776.293,00€ 
arrodonint. 

L’Hble. Sr. Francesc Camp, cedeix la paraula al president de la comissió d’Obres i 
Serveis, el Sr. Rafel Casal.  

El Sr. Casal comenta que el càlcul del suplement de crèdit que es demana de 
162.000eur està bé, l’únic que no està bé, és el requadre de dalt que va ser al moment 
de transcriu-ho que es van equivocar amb les xifres, i també el tant per cent que això 
representa un 24,93%. Fa menció de l’adjudicació  del 31 de desembre que es van 
adjudicar les proteccions de la lona de la passarel·la tibetana per import de 649.069,94€ 
i queden 621.464€ (sense IGI) i el projecte de proteccions de caiguda de blocs, licitat i 
aprovat per Govern contemplava la possibilitat de requalificar una parcel·la afectada pel 
sobrevol de la passarel·la, que és la passarel·la que va adquirir en el seu dia el Comú 
de Canillo. Ja en fase d’obra les proteccions instal·lades van generar inquietuds en 
aquesta zona i juntament el Comú i Govern van arribar a la conclusió de re estudiar tot 
el tema de proteccions de la zona, tant aquesta zona de terreny com la del camí de l’altre 
cantó que hi havia. Si recordeu, una vegada arribes al Coll de la Cauba, tot el camí que 
marxa cap al fons de la vall de Soriguera, on també hi havia tota una sèrie de proteccions 
i aquestes no es van arribar a posar mai. En el moment de re estudiar el projecte 
portàvem gastat en proteccions 435.056,00€ i de proteccions d’allaus que també 
estaven dintre d’aquests 621.00,00€, eren 87.462,12€ en aquell moment les proteccions 
de les allaus no estaven posades i no hi havia res de facturat. Els 435.00,00€ eren el 
que portàvem facturat en aquell moment, aquí van sobrar una sèrie de proteccions tant 
de rocosos com de valles de protecció, ja que ens vam adonar en aquell moment, perquè 
a l’inici no estava pensat d’aquesta manera, és de què el camí que va des de l’inici del 
camí de l’Armiana fins a l’Arminana no s’havia estudiat perquè es creia que es portaria 
a la gent, en el moment de fer el projecte, amb vehicles, o amb autobusos fins a la zona. 
Això es va veure que no podia ser viable i es va re estudiar aquesta zona. Hi havia dues 
zones que marcaven perill, una zona que és a la meitat d’aquest camí al lloc on hi ha un 
pont i un xalet construït, on hi ha una zona vermella i en aquesta zona hi havia 
despreniment de pedres. Aquesta zona ens va semblar que s’havia de protegir, vam 
demanar un estudi, que en el seu dia es va passar el projecte i s’havia de protegir segons 
aquest. La zona feia uns 1.500m2 aproximadament i l’estimació d’aquesta era de 
281.286,00€ i l’altra zona a protegir, que també ens va semblar que seria convenient 
fer-ho, perquè els autobusos paraven  a diferents indrets i hi havia molta afluència de 
gent que caminava, era just a l’entrada del camí de la Vall del Riu, a on s’ha posat la 
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caseta d’informació. Aquí a sobre també es va haver de protegir una zona d’uns 70m 
aproximadament d’allargada per uns 4m d’alçada, aquesta sí que era amb una malla 
d’alta resistència i l’import d’aquesta protecció era de 57.000,00€, per tant demanaríem 
amb aquestes obres tot i aprofitant els que teníem a l’altre cantó que va sobrar poc més 
o menys entre 95.000,00€ i 100.000,00€, necessitàvem més diners per protegir aquesta 
zona. Per tant, el que es demana és l’aprovació d’aquest suplement de crèdit pel 
pagament de la protecció de les zones, aquí teníem la zona rocosa que s’anava a 
180.000,€ més o menys, i després l’entrada de l’Armiana que s’anava a 57.000,00€, per 
tant estaríem en 230.000,00€ més els estudis d’aigua comunal i teníem uns 98.000,00€ 
que ens sobraven de les proteccions de tota la zona del primer projecte que es va fer 
per les proteccions que era la zona de l’Armiana i la zona del Coll de la Cauba. El que 
es proposa és dotar aquesta partida d’un import de 162.000,00€ que seria un 24,93% 
del que s’havia adjudicat, per protegir tot aquest tram de camí que va des de l’entrada 
del camí de l’Armiana fins a l’Armiana, que és a l’entrada i és a sobre d’un pont, poc 
més o menys uns 300m després de l’entrada del camí, per tant el que es demanaria 
aquí és l’aprovació d’aquest complement.  

El cònsol major demana si hi ha alguna consideració a fer al respecte. 

L’Hble. Sr. Albert Torres comenta, que no discutirem que si s’ha de fer o no s’han de fer 
les proteccions, només dir que un sobre cost de 162.000,00€, 25% de l’obra global més 
o menys, és molt, això no vol dir d’alguna manera que havíem d’interpretar que quan es 
van fer els projectes potser no es van fer amb la previsió necessària per fer-ho, sense 
que la inflació vulgui dir posar en dubte, que a vegades s’interpreta les coses malament 
de que si s’ha de protegir a la gent, de què si s’han de protegir els camins o els accessos, 
nosaltres no posem en dubte això, però sí que és veritat que quan tenim una obra 
adjudicada a una empresa un 25% de més, la veritat que és molt.  

L’Hble. Sr. Casal assenteix a les paraules del Sr. Torres, està d’acord en que un 25% 
és molt, però és una zona que en el seu inici no s’havia previst de protegir-la perquè es 
pensava que s’aniria fins allà amb vehicle. El perill que representava aquest possible 
despreniment de pedres en aquesta zona amb vehicle no era tan imminent, però el fet 
d’haver d’anar caminant fins allà, doncs sí que el perill és més elevat i, per tant, es va 
pensar que s’havia de protegir aquesta zona: uns 1.500m, just a l’entrada on 
descarreguen els autobusos.  

L’Hble. Sr. Torres, comenta que al seu entendre si passen en cotxe no passa res i si 
passen a peu  tenen més perill. 

L’Hble. Sr. Casal contesta que corren perill d’ambdues formes, potser no tant amb 
vehicle però també hi ha perill.  

L’Hble. Sr. Camp, afegeix que si haguéssim decidit de fer pujar el vehicle fins a dalt, 
potser s’haurien d’haver posat proteccions igualment, però potser de menys seguretat, 
hi ha molts nivells de proteccions i de tipus de proteccions per la caiguda de rocs. Al 
final sí que és cert que vam optar per l’opció més prudent que és posar les màximes 
proteccions que pugui haver-hi perquè les persones passen a peu per aquella rampa.  
 
L’Hble. Sr. Casal vol afegir que segurament per vehicles no calia protegir els 1.500m 
que s’ha protegit, igual amb 500m, que era el lloc que marcava més perill, n’hi havia 
prou, no obstant el fet que passi gent per sota, no gent que va a la passarel·la, igual allà 
es comença a construir i també es necessita protegir aquella zona, per això puja més i 
la malla que es va posar és especial, d’alta resistència per aquesta zona. 
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L’Hble. Sr. Torres, comenta que no discutirà pas la qualitat de la malla ni molt menys, ni 
de les proteccions. 
 
L’Hble. Sr. Casal, comenta que hi ha de diferents tipus.  
 
L’Hble. Sr. Torres diu que el que toqui, el que recomanin els tècnics, jo no diré pas que 
no, però es tracta que un 25% és molt i que jo entenc o s’entén que s’havia vist abans. 
Però, bé,  ara ja estem aquí. 
 
L’Hble. Sr. Camp, es dirigeix al Sr. Torres comentant que previsions s’havien pogut fer, 
no li dic  que no, però també m’ha de reconèixer que amb un projecte atípic i un projecte 
ambiciós pel Comú de Canillo, a vegades surten imprevistos i és així, quan fas un edifici 
és més fàcil encertar el pressupost o preveure exactament el que costarà perquè és un 
edifici i ja sabem els costos, però quan fas un projecte atípic poden sortir desviacions i 
en aquest cas hi ha hagut aquesta.  
 
L’Hble. Sra. Dolors Cabot, només comenta per a que quedi clar i dirigint-se al Sr. Casal 
que hi havia una partida d’uns 95.000,00€ que no s’havia esgotat, per tant li hem de 
sumar aquests 162.000,00€, diríem que el total d’aquesta obra de protecció s’anava a 
260.000,00€ més o menys. Només clarificar que la partida en sí, no són 162.000,00€ 
sinó que hi ha en el pressupost 95.000,00€ que no s’havien executat i, per tant, formarien 
aquests 260.000,00€. 
 
L’Hble Sr. Casal vol aclarir una cosa: el que diu la Sra. Cabot és real, que són 
260.000,00€, però no tots són d’allà hi ha 87.000,00€ que eren del Coll de la Cauba hi 
ha una zona que hi ha perill d’allaus i aquests 87.000,00€ amb aquesta certificació a la 
que havíem certificat 435.000,00€ no hi eren aquests 87.000,00€ i la diferència 
segurament és aquí, al tram de camí que s’ha protegit s’aniria poc més o menys de 160 
més el 50 d’entrada. 
 
No havent-hi cap observació al respecte, s’aprova la proposta per assentiment. 
 

 

Seguidament es transcriuen els informes d’Intervenció i tècnic corresponents: 
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6. Proposta i aprovació, si escau, de la següent adjudicació d’un concurs de la 
Comissió d’Obres i Serveis: Concurs per a l’adjudicació parcial de l’enllumenat de 
Nadal de la parròquia de Canillo: 2022 – 2026 . 
 
 

L’Hble. Sr. Francesc Camp cedeix la paraula al president de la Comissió d’Obres i 
Serveis. 

L’Hble. Sr. Rafel Casal comenta que com tots recordareu es va publicar al BOPA un 
edicte el 2 de juny per l’adjudicació de l’enllumenat de Nadal, amb les corresponents 
bases. Les econòmiques eren les que tenien previstes de l’any passat, que eren uns 
120.000eur. Ens van presentar 3 ofertes: Cairó, Gea i Eba Il·luminacions. Es va fer una 
mica diferent, i com ja recordareu es va parlar en Comissió, es van fer 3 lots,  el lot A: 
adquisició de motius, sobretot són les “tires” que fan passar a la carretera general, tant 
a Canillo com a Soldeu i aquestes com es col·loquen fàcilment els hi va semblar adient 
per fer-les servir varis anys, el lot B: manteniment, que comprèn el muntatge i 
desmuntatge de tot el material que el Comú hagi adquirit i el lot C: comprés per tots els 
motius nadalencs d’una gran grandària, que es posa a les rotondes, fanals etc, tots 
aquests motius que costa més de guardar-los, amb aquests fèiem el lloguer i el 
manteniment (muntatge i desmuntatge d’alguns). Una vegada es va fer l’obertura de les 
ofertes presentades, ens van adonar que el Comú tenia la voluntat de reduir el consum 
energètic i des de Govern també se’ns va dir que s’havia de tenir en compte. Ho vàrem 
valorar i re classificar i  li vaig comentar telefònicament al Sr. Torres que degut a 
aquestes circumstancies que s’estan donant potser seria convenient de reduir aquesta 
adjudicació, que teníem 120.000eur, baixar-la a 85.000eur, amb això tindríem més o 
menys, potser en alguna zona s’hauria de re estudiar o comprar alguna coseta més ( 
uns 4.000eur) de possible compra de guirlandes que es posen a la carretera, però 
tindríem més o menys el mateix que l’any passat. El que no tindríem serien els motius 
dels fanals perquè aquests generen molts problemes, ja que segons marca la normativa 
de Govern, que s’hauran d’apagar a les 24.00hores, això no pot ser, tal i com tenim la 
instal·lació, i s’hauria de col·locar un rellotge a cadascun dels fanals i això és inviable, 
per tant es posaran aquests motius que van “sueltos” d’un fanal a l’altre tant als veïnats 
com a la carretera. Pel que fa als veïnats també pensàvem de fer un motiu principal en 
un lloc en concret i suprimir tots aquests motius dels fanals. Per tant, la proposta és 
baixar de 120.000 a 85.000eur en aquesta adjudicació parcial de motius nadalencs. Si 
pel que sigui falta alguna cosa, doncs, ja es comprarà a posteriori, perquè tindrem el 
marge de 85.000 a 120.000eur, però d’entrada proposem aquesta reducció. 

L’Hble. Sr. Torres diu que tot això ja es va comentar, no obstant sempre s’acaba amb 
un pressupost que després s’han d’afegir coses, al final no discutírem pas l’enllumenat 
de Nadal de la parròquia de Canillo. 

El cònsol major puntualitza que sempre no. 

El conseller Torres matisa que quasi sempre, moltes vegades, però que aquí volen 
agrair una cosa, que tinguem l’informe de l’adjudicació, ja que no sempre és així, ja que 
moltes vegades, en molts projectes no el tenen i en aquest cas, gràcies Sr. Casal per 
haver-ho adjuntat i els hi agradaria disposar sempre dels informes d’adjudicació.  
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El Sr. Cònsol comenta que no hi ha cap problema al respecte.  

L’Hble. Sra. Dolors Cabot demana al president de la Comissió d’Obres i Serveis si 
recorda quin import era la despesa d’enllumenat de l’any passat? 

El conseller Rafel Casal confirma que van ser 120.000eur, que és el que es va preveure 
pel concurs. És a dir, es van demanar preus unitaris de cadascuna de les coses, però 
com a màxim 120.000eur. 

La consellera Cabot assenteix que era l’import de l’any passat, demano doncs, l’any 
passat teníem els fanals i la diferencia que aquest any no fem, seria aquesta diferencia 
de 120.000eur, més o menys? 

L’Hble. Sr. Rafel Casal comenta que aquí dins hi ha uns motius que eren propietat del 
Comú, que s’havien de repassar i aquests motius també s’aprofitaran. No seran motius 
concrets en un lloc, és a dir, un motiu en un fanal si no canvia no serà perquè a Canillo 
és inviable, no pot ser. S’hauria de passar una línia nova, de fanal a fanal, i llavors en 
un lloc col·locar un rellotge que apagués totes aquestes llums a la vegada i la instal·lació 
no està feta així. Ja s’ha mirat de posar un rellotge a cadascun dels fanals, però els 
rellotges tenien uns preus de 240eur/unit i uns altres de 140eur/unit més tot el que tot 
això representa. És bastant complicat, penso que s’han d’adquirir motius que siguin tot 
un conjunt.  

El cònsol menor diu que per acabar de contestar a la Sra. Cabot, perquè no hi hagi 
confusió, dels 85.000eur als 120.000eur no tota la diferència són les llums dels fanals, 
perquè evidentment, en el moment que es tregui enllumenat dels fanals dels pobles, 
s’haurà de trobar un motiu que possiblement el lloguer d’aquest sigui equivalent o similar 
de cost de lloguer de tots els motius del llarg de la carretera, però el que es farà es posar 
només un motiu en el qual es pugui gestionar de forma eficient per tal que si realment 
hi ha necessitats d’acotar-lo en unes hores, segons Decret de Govern, que es pugui fer 
de la manera més fàcil possible. Per tant, la reducció s’estima que serà de dues parts: 
econòmica i de consum d’electricitat, però això no vol dir que sigui directament per la 
reducció d’aquests motius, perquè probablement el motiu que es posarà per exemple al 
centre de Prats segurament tindrà un cost similar al que hauria tingut l’enllumenat de 
tots els fanals de Prats. Ja que m’imagino, i el conseller Casal, ens ho podrà confirmar 
que no deu ser el mateix cost el lloguer d’un motiu gran que un de petit.  

El conseller Rafel Casal diu que d’aquest tema ja s’ha estat parlant i segurament en 
alguna rotonda que hi havia uns motius grans, doncs, potser es redueixen aquests 
motius i es posen més petits.  

L’Hble. Sra. Cabot comenta que li sembla molt coherent la reflexió que es fa al tomb de 
l’enllumenat de Nadal, em sembla molt adient que es prevegi a l’avança aquest exercici 
de primer que hi hagí un estalvi lumínic, perquè hi ha una contaminació lumínica 
important i tots els Nadals tots veiem, que està d’acord que és festiu però a la vegada 
és una despesa tant pels Comuns com pel dia a dia d’energia que avui en dia no en 
sobra i estem anant en una línia que hi ha uns canvis de paradigmes importants. 
M’alegro que s’hagi fet una reflexió al voltant d’aquest tema i que hi hagi una línia 
d’estalvi, encara que vingui marcada per Govern, que el Comú de Canillo també ho 
entengui, ja que es podia haver fet una despesa en la compra de tots els rellotges que 
s’haurien d’haver instal·lar i hagués estat una despesa però a la vegada s’ha estudiat si 
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realment fa falta tot aquest enllumenat. Està bé concentrar-ho d’una altra manera i donar 
també una imatge festiva, sense una despesa tant gran. 

El Cònsol major confirma que aquest és l’objectiu i espera que els ciutadans també ho 
entengui així, ja que ens trobarem amb un hivern complicat a nivell energètic i de cara 
als turistes i ciutadans espero que entenguin que la il·luminació de Nadal sigui més 
austera que fins a la data. 

La consellera Cabot diu que creu haurem d’entendre tots moltes coses a partir d’ara i 
per tant hauran de fer un exercici d’explicació i de contenció, ja que el medi ambient ens 
ho agrairà i també ho farà la parròquia a nivell econòmic, i s’ha de fer.  

L’Hble. Sr. Rafel Casal vol afegir, tot i que no té a veure amb l’enllumenat de Nadal, però 
sí amb l’enllumenat públic és que ara s’ha començat a fer una prova a l’entrada de la 
vall d’Incles, s’ha deixat un fanal encès i un altre d’apagat, es vol fer a Ransol, a El 
Tarter, a l’Aldosa i a Prats, i els hi convida a que s’ho mirin,  jo penso que hi ha llum més 
que suficient, només era un incís.  

La consellera Cabot comenta que agafant les paraules del Sr. Casal, fa molt temps que 
ella ha comentat que quan arribes a la corba del Tarter i entres, la recta de Ransol 
sembla una autopista, és un exercici important de veure, ja que de vegades amb menys 
dones el mateix servei, igual que possiblement a la llarga haurem d’apagar algunes 
llums supèrflues que a una certa hora també són innecessàries. Bé, tot arribarà i s’haurà 
d’anar treballant, però m’alegro d’entrada de la proposta que es fa avui a Casa Comuna.  

El Sr. Cònsol comenta que d’aquest punt que avui sotmetem a aprovació, les properes 
setmanes s’aniran perfilant d’altres mesures, en general tots els Comuns entenc que 
estalviaran energia aquest hivern. 

Finalitzat el debat el cònsol major procedeix amb la votació de la proposta, la qual és 
aprovada per assentiment. 

Seguidament es transcriuen els corresponents informe favorables d’Intervenció i tècnic: 
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7. Proposta i aprovació, si escau, del text definitiu de la proposició de Llei de 
modificació de la Llei dels agents de circulació. 

L’Hble. Sr. Camp cedeix la paraula al cònsol menor perquè procedeixi a la corresponent 
exposició. 

L’Hble. Sr. Marc Casal comenta que és un fet que ve de l’anterior mandat. La Llei actual 
per la qual es regeixen els agents de circulació de tots els Comuns del País és de l’any 
2005 i després d’uns anys de la posada en funcionament es va detectar que hi havia 
unes mancances i que es podien resoldre diferents temes. Aquests punts van ser 
rellevants i van ser proposats pels propis cossos a la Comissió Interparroquial, aquesta 
està formada per tots els Comuns amb representació tant política com tècnica. Atès el 
transcurs dels anys i la modificació del que és el cos de Circulació que finalment s’ha 
convertit en un cos de proximitat i també s’ha convertit en un cos que quan hi ha una 
problemàtica és el primer que arriba al lloc abans fins i tot que el Cos de Policia i de 
Bombers, es va veure que hi havia hagut una sèrie de mancances a la Llei. Han 
transcorregut 17 anys i segons he comentat ja fa 6-7 anys que se’n parlava. Es va 
començar a posar-ho sobre la taula a principis de l’anterior mandat i a l’arribar aquest 
mandat, a la primera reunió de la Comissió Interparroquial, es va agafar el compromís 
de fer el text definitiu perquè ja portava massa temps pendent i no s’havia arribat a tancar 
un text definitiu. Seguidament ens vam posar a treballar i al 2020 quan va arribar la 
pandèmia aquesta Llei i text definitiu van tornar a quedar parats. Es va continuar 
treballant per videoconferència i finalment quan ens van tornar a reunir de manera 
presencial, es van dur a terme moltes reunions estrictament per arribar a consensuar un 
text entre totes les parròquies i tots els representants de la Comissió Tècnica 
Interparroquial, que està representada política i tècnicament. Per tant, això és una 
proposta del text que es portarà al Consell General en base a les propostes dels 
Comuns, llavors aquesta Llei entrarà en tràmit parlamentari i per tant si encara ha 
d’haver-hi alguna modificació o si els consellers generals volen fer aportacions o 
modificacions o el propi Govern també vol fer alguna modificació o fins i tot els propis 
Comuns encara detectem que hi ha alguna mancança, encara estem a temps 
d’esmenar-ho abans de l’aprovació definitiva. És a dir, ara, només és aprovar aquest 
text que avui presentem en sessió de  Comú, consensuat entre totes les parròquies, per 
aportar-ho al Consell General i es pugi debatre i posteriorment aprovar-ho. És 
exactament el mateix que es va fer amb la Llei de Finances Comunals, en la qual els 
Comuns van consensuar un text i finalment es va aportar al Consell General perquè fos 
modificat o aprovat. Per tant, no entraré en el detall del text perquè és molt tècnic i 
finalment ja està consensuat, per aquest motiu entenc que no toca debatre a dia d’avui 
la casuística i els punts, però el que sí és important comentar és que amb aquest text 
s’ha intentat donar un valor afegit a aquest Cos, definint-lo com a cos especial del País, 
com d’altres cossos que a data d’avui no ho eren. També s’ha adaptat la Llei a la nova 
Llei de la Funció Pública, per tant, que hi hagi 2 lleis que poden concórrer entre elles i 
per tal que no tinguin discordances, en els punts on es fa referència sobretot a RRHH, 
la Llei dels agents de circulació fa referència a la Llei de la Funció Pública, perquè no hi 
hagi incompatibilitats. Per tant veurem com al llarg d'aquest mes de setembre, ja que és 
un compromís de tots els Comuns, els Consells de Comú de totes les parròquies 
aprovaran aquest text definitiu i es farà un document final per entrar-ho al Consell 
General.  
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La consellera Cabot demana que ha costat molt tancar aquest acord, perquè si ve del 
darrer mandat? 

El cònsol menor comenta que per l’anterior mandat ho desconeix perquè no hi era a la 
Comissió Interparroquial i per aquest mandat ha estat intens, han fet moltes reunions, 
tots els Comuns han posat a sobre de la taula les problemàtiques de cadascun de 
nosaltres i s’ha intentant adaptar la Llei a les casuístiques de tots, per tal de que tothom 
s’hi trobés còmode. En el nostre mandat es va agafar el compromís des del primer dia, 
que aquesta Llei es portaria a tràmit i s’ha dilatat més del previst per la Covid, perquè 
realment al 2020 poc s’hi va treballar, fins a mitjans del 2021 no es van tornar a fer 
reunions. Fins que no s’han fet reunions presencials, no s’ha avançat, ens hem fet 
arribar missatges, mails etc però poca cosa més, per tant de feina efectiva es pot dir que 
ha estat d’un any.  

L’Hble. Sra. Dolors Cabot assenteix a l’explicació del cònsol menor i demana si hi ha 
quelcom rellevant que afecti directament al Cos dels Agents de Circulació, a banda del 
que ja ha comentat que se’ls hi considerà com un Cos Especial, que és quelcom tècnic, 
de reconeixement, alguna cosa que afecti al dia a dia del Cos? 

L’Hble. Sr. Marc Casal contesta que realment tots els punts els hi afecten, ja que és la 
Llei que regeix aquest Cos, però potser un de recent, que tenim tots en ment, és que es 
permetrà que el Cos dels Agents de Circulació pugui portar una càmera de gravació, per 
tal que pugui gravar quan fa una intervenció. Tots recordem el que va passar a Escaldes-
Engordany amb uns agents de circulació i uns joves, en el qual els agents van quedar 
desprotegits i els joves sí que van gravar els fets ocorreguts, per tant aquest és un punt 
en defensa dels agents de circulació que l’anterior Llei no contemplava. Finalment tots 
els punts que hi ha a la Llei els aporta més seguretat tant a nivell jurídic com a nivell de 
les seves funcions, ja que estan més ben definides i per tant a l’haver-hi un consens 
dins de la Comissió Interparroquial i gens de tibantor, tot el contrari, ha fet que hagi estat 
molt proactiu. S’han anat exposant les casuístiques i s’han anat buscant alternatives i 
solucions mitjançant els assessors jurídics i tècnics.  

L’Hble. Sr. Torres comenta que com que entenen que continuaran sense portar armes, 
ni dispositius, ni res de totes aquestes coses, com han vist al text del document, donen 
el seu vistiplau. 

Conclòs el corresponent debat el Sr. Cònsol procedeix a la votació de la proposta del 
text definitiu de la proposició de Llei de modificació de la Llei dels agents de circulació, 
la qual és aprovada per assentiment. 

Seguidament es transcriu la proposta de modificació de la Llei 8/2005, del 21 de febrer, 
dels agents de circulació comunals treballada en la Comissió Interparroquial dels 
Serveis de Circulació, ratificada en la Reunió de Cònsols del 28 de juny de 2022 i 
aprovada pels respectius Consells de Comú dels 7 Comuns. 

Exposició de motius 

Títol I. Dels serveis de circulació i dels agents de circulació comunals 

Capítol primer. Disposicions generals 
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Article 1. Denominació i funcions dels serveis de circulació comunals 

Article 2. Autonomia administrativa dels comuns 

Article 3. Estructura i comandament 

Article 4. Àmbit d'actuació 

Article 5. Càrrec jurat 

Article 6. Uniforme 

Article 7. Credencials 

Article 8. Mitjans 

Article 9. Principis bàsics d'actuació dels agents de circulació comunals 

Article 10. Responsabilitat 

Article 11. Funcions dels agents de circulació 

Capítol segon. Òrgan Interparroquial de coordinació dels Serveis de Circulació 

Article 12. Definició 

Article 13. Composició 

Article 14. Funcions 

Article 15. Efectivitat i identificació pública dels agents de circulació comunals 

Títol II. Estructura i organització dels serveis de circulació i dels agents de circulació 
comunals 

Capítol primer. Estructura 

Article 16. Escales, càrrecs i requisits acadèmics 

Article 17. Estructura del Servei de Circulació de cada comú i càrrecs 

Article 18. El director 

Article 19. Cap del Servei de Circulació 

Article 20. Funcions de l’escala tècnica 

Article 21. Funcions de l’escala bàsica 

Capítol segon. Accés, formació i promoció 

Article 22. El Comitè Tècnic de Selecció 
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Article 23. Composició del Comitè Tècnic de Selecció 

Article 24. Requisits generals d'accés 

Article 25. Accés al càrrec d'agent  

Article 26. Agent en formació 

Article 27. La formació bàsica 

Article 28. La formació d'agent 

Article 29. Pla de formació 

Article 30. Permanència per formació 

Article 31. Promoció a agent de primera 

Article 32. Promoció a l’escala tècnica i a l’escala superior 

Article 33. Període de prova 

Títol III. Règim jurídic de la relació d'ocupació dels agents de circulació comunals 

Capítol primer. Disposicions generals 

Article 34. Reglament intern 

Article 35. Situacions administratives 

Article 36. Protecció social 

Article 37. Defensa jurídica 

Article 38. Seguretat i salut en el treball 

Article 39. Segona activitat: definició i requisits  

Article 40. Valoració i prestació de la segona activitat 

Article 41. Distincions i recompenses 

Capítol segon. Sistema de retribució 

Article 42. Disposicions generals 

Article 43. Estructura retributiva 

Article 44. Augments salarials 

Títol IV. Règim i procediment disciplinari 

Capítol primer. Règim disciplinari 
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Article 45. Responsabilitat disciplinària 

Article 46. Faltes disciplinàries 

Article 47. Faltes molt greus 

Article 48. Faltes greus 

Article 49. Faltes lleus 

Article 50. Sancions disciplinàries  

Article 51. Valoració de les faltes i les sancions disciplinàries 

Capítol segon. Procediment disciplinari 

Article 52. Procediment disciplinari 

Article 53. Instrucció de l'expedient disciplinari 

Article 54. Anotació de les sancions, extinció de la responsabilitat i prescripció de faltes 
i sancions. 

Article 55. Notificacions i suspensió per incapacitat temporal 

Article 56. Prescripció de faltes i sancions 

Disposició transitòria primera 

Disposició transitòria segona 

Disposició derogatòria 

Disposicions final primera 

Disposicions final segona de modificació de l’article 23.5 de la Llei 31/2021, del 22 de 
novembre, de text consolidat qualificada de seguretat pública. 

Disposició final tercera 

EXPOSICIÓ DE MOTIUS 

La Llei qualificada de delimitació de les competències comunals de 4 de novembre 1993, 
en el seu article 4.10 f) originari estableix la competència dels Comuns en la prestació 
del servei públic per a la inspecció, control i assegurament de la bona convivència 
ciutadana en les vies públiques, urbanes i rurals, per mitjà dels agents de circulació i els 
altres agents i cossos comunals. Posteriorment, la modificació de l’article 4.10 h) 
mitjançant la Llei 19/2017, del 20 d’octubre, qualificada de modificació de la Llei 
qualificada de delimitació de competències dels Comuns confirma la citada competència 
però afegeix que es realitzarà en coordinació i amb la col·laboració del Cos de Policia, i 
sense perjudici de la competència general del Govern en matèria d’ordre públic. 
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A petició dels Comuns, el Consell General aprova la Llei 8/2005, del 21 de febrer, dels 
agents de circulació comunals on es regula i desenvolupa en una Llei l’estatus, 
estructura bàsica i funcionament d’un cos únic d’àmbit comunal. 

L’interès del Cos dels Agents de Circulació Comunals, en el seu desenvolupament 
constant, i la voluntat d’adaptar el text legislatiu que els regula, a les circumstàncies que 
exigeix la prestació del servei actualment –atès que han passat 17 anys d’ençà 
l’aprovació de la Llei 8/2005, del 21 de febrer, dels agents de circulació comunals i que 
s’ha modificat l’article 4 de la Llei qualificada de competències dels Comuns, mitjançant 
la Llei 19/2017, del 20 d’octubre, qualificada de modificació de la Llei qualificada de 
delimitació de  

L’objectiu és aportar millores qualitatives i quantitatives, tant en els àmbits funcionals 
com operatius, que permetin al cos d’agents comunals, evolucionar a una instància 
professional de nivell superior, en la prestació del servei a la ciutadania i en el 
compliment del deure que tenen encomanat. 

Per assolir, l’objectiu esmentat anteriorment, les modificacions que es proposen giren 
entorn als següents punts principals:  

- Determinar que els agents de circulació són un cos especial en l’àmbit de 
l’Administració comunal atenent a que segons la definició prevista a l’article 14 i 
l’article 17.4 segons la nova redacció de la Llei 29/2022, del 21 de juliol, de 
modificació de la Llei 1/2019, del 17 de gener, de la funció pública, els agents de 
circulació són llocs de treball de caràcter permanent amb atribucions que 
impliquen l’exercici d’autoritat, prerrogatives de potestat pública, organitzen la 
seva jornada de treball per torns atenent a que han de prestar el servei les 24 
hores del dia, van uniformats i fins que no han seguit i superat una formació 
específica no estan capacitats per exercir la totalitat de les seves funcions 

- Reforçar el principi d’autoritat i ampliar les funcions dels agents de circulació, 
atenent a la realitat actual en la que realitzen tasques de prevenció i proximitat 
al ciutadà i de suport i coordinació amb altres cossos especials, contribuint a la 
millora de la imatge professional del cos. 

- Aportar iniciatives i solucions a les mancances actuals del col·lectiu, per garantir 
la prestació d’un servei públic eficaç, que permeti optimitzar els recursos al seu 
abast i basades en la recerca de l’excel·lència continuada.  

- Fomentar l’aportació del valor funcional, la imatge corporativa i l’honor del cos, 
desenvolupant l’elaboració d’un pla de carrera professional, que prevegi la 
formació inicial, continuada, especialitzada, de grau, i actualitzant si cal al dia a 
dia, degut que estem en un moment de molts canvis socials, etc. 

Als efectes d’una major seguretat jurídica, els Comuns han decidit que s’aprovi 
novament la totalitat del text de la Llei dels agents de circulació comunals. 

 

Títol I. Dels serveis de circulació i dels agents de circulació comunals 
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Capítol primer. Disposicions generals 

Article 1. Denominació i funcions dels serveis de circulació comunals 

1. Aquesta Llei s'aplica a tots els serveis uniformats i altre personal dependent dels 
comuns integrats en el moment de l'entrada en vigor de la Llei en els anomenats serveis 
de circulació o amb una altra designació similar, que a partir de l'entrada en vigor 
d'aquesta Llei s'anomenaran agents de circulació comunals, integrats dins dels 
respectius serveis de circulació dels comuns. 

2. Les funcions competència dels serveis de circulació comunals i dels agents de 
circulació comunals les presten directament els comuns respectius. El control de les 
zones amb limitació horària i la retirada de vehicles mitjançat el servei de grua de la via 
pública per infracció de les normes d’estacionament pot ser objecte de gestió indirecta 
del servei, mitjançant concessió, arrendament o a través d’òrgans especials de gestió. 

No obstant l’anterior, el control de les zones d’aparcament amb limitació horària també 
podrà gestionar-se directament pels Comuns amb treballadors públics que tinguin 
atribuïda expressament aquesta funció. 

Article 2. Autonomia administrativa dels comuns 

Els serveis de circulació de cada comú i els agents de circulació que els componen 
s'organitzen a cada parròquia en el marc de l'autonomia administrativa i financera de 
què gaudeixen els comuns, amb subjecció a les disposicions d'aquesta Llei i la resta de 
normes que els siguin aplicables. 

Els agents de circulació comunals componen el Servei de Circulació comunal, uniformat 
i amb estructura i organització jerarquitzades. 

Article 3. Estructura i comandament 

1. Els agents de circulació comunals de cada parròquia es troben sota l'autoritat i el 
comandament del cònsol major, que n'assumeix la responsabilitat de les actuacions. 
Aquestes facultats queden automàticament delegades al cònsol menor en cas 
d’absència del cònsol Major i poden ser delegades per Consell de Comú únicament al 
cònsol menor o en un conseller del comú. No obstant, en cas de delegació a un conseller 
de comú, els agents de circulació comunals seguiran estan també sota l’autoritat i el 
comandament del Cònsol Major o en el seu defecte del cònsol menor.  

2. El comandament immediat dels agents de circulació comunals a cada parròquia 
correspon al cap del Servei de Circulació parroquial. 

3. No obstant l’anterior, el Comú podrà nomenar un director, en tant que càrrec de 
confiança, amb funcions de comandament i direcció immediata dels agents de circulació, 
essent el superior jeràrquic del Cap de Circulació i del Servei de circulació. 

Article 4. Àmbit d'actuació 

1. L'àmbit d'actuació territorial dels agents de circulació comunals se cenyeix al territori 
de la parròquia corresponent, sense perjudici del previst en el paràgraf següent. 
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2. Els agents de circulació comunals d'una parròquia poden actuar fora del seu àmbit 
territorial en grans esdeveniments d’interès nacional o parroquial, o per necessitats del 
servei, en situacions d'emergència o excepcionals i per ordre expressa de les autoritats 
competents. En aquests supòsits els agents de circulació estaran facultats per exercir 
totes les seves funcions. 

Article 5. Càrrec jurat 

Abans de prendre possessió del càrrec, els agents de circulació comunals han de jurar 
o prometre acatar la Constitució, com a norma fonamental de l'Estat, i respectar i 
observar la resta de l'ordenament jurídic. Així mateix, els agents seran reconeguts com 
agents de l’autoritat pel que fa a les funcions que li són atribuïdes en aquesta Llei. 

Article 6. Uniforme 

1. Tots els agents de circulació comunals, sigui quin sigui el seu càrrec, estan obligats 
a vestir el mateix tipus d'uniforme reglamentari, que ha de ser visiblement diferenciat de 
l'uniforme del Cos de Policia. Els uniformes poden ser de treball o de gala; els uniformes 
de treball només poden ser utilitzats per al compliment dels serveis; l'uniforme de gala 
es vesteix en els actes oficials i públics en què s'exigeixi així, i pot vestir-se en els actes 
socials en què les circumstàncies ho aconsellin. 

2. Excepcionalment i als efectes de dur a terme de manera adequada les funcions 
d’inspecció i control de tota aquella normativa comunal que els hi atorgui aquesta 
competència, el cònsol major o la persona en qui hagi delegat les funcions previstes a 
l’article 3, pot decidir motivadament que en determinades circumstàncies, els agents de 
circulació comunals puguin exercir les seves funcions sense vestir l’uniforme 
reglamentari, quan desenvolupen el servei dins horari laboral, havent de dur en tot 
moment les seves credencials de pertinença al Servei de Circulació En cap cas es 
podran exercir funcions de seguretat viària i controls de trànsit sense l’uniforme 
reglamentari. 

Article 7. Credencials 

Tots els agents de circulació comunals han de disposar d'una documentació acreditativa 
de la seva condició professional expedida pel cònsol major de la parròquia corresponent. 

Article 8. Mitjans 

1. Els agents de circulació comunals han de disposar dels mitjans tècnics i operatius 
necessaris per al compliment de les seves funcions: 

a) Tècnics com dispositius mòbils, lectors de xips, dispositius mòbils de videovigilància. 

b) Uniformitat com samarretes antitall, armilles lleugeres de protecció o qualsevol altre 
element que es determini. 

c) I tot aquell mitjà necessari per l’acompliment de les seves funcions que els hi atribueix 
la Llei i la normativa comunal. 
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2. L´ús de dispositius mòbils per part dels agents de circulació i el tractament de les 
dades que s’obtinguin es justifiquen en la necessitat del correcte exercici de les 
competències que els hi són assignades en la present Llei. Per altra banda també 
suposa un interès públic per part dels Comuns, la  protecció personal dels agents de 
circulació i de l’administrat.  

Els Comuns desenvoluparan reglamentàriament, els port dels dispositius mòbils i els 
procediments a seguir per a l’obtenció i tractament de les dades amb subjecció a 
l’establert a la Llei qualificada de seguretat pública i a la Llei qualificada de protecció de 
dades vigents. 

Article 9. Principis bàsics d'actuació dels agents de circulació comunals 

1. Pel que fa a l'adequació a l'ordenament jurídic, els agents de circulació comunals 
tenen els deures següents:  

a) Exercir llurs funcions amb respecte absolut a la Constitució i la resta de l'ordenament 
jurídic. 

b) Actuar en el compliment de llurs funcions amb absoluta neutralitat política i 
imparcialitat, i en conseqüència, actuar sense cap discriminació per raó de naixença, 
raça, sexe o orientació sexual, religió, opinió o qualsevol altra condició o circumstància 
personal o social. 

c) Actuar amb integritat i dignitat. 

d) Atenir-se en llur actuació professional als principis de jerarquia i de subordinació; amb 
el benentès que en cap cas l'obediència deguda no pot emparar ordres que comportin 
l'execució d'actes que constitueixin infracció penal i que siguin contraris a la Constitució 
o la resta de l'ordenament jurídic. 

2. Pel que fa a les relacions amb la comunitat, els agents de circulació comunals tenen 
els deures següents: 

a) No incórrer en l'exercici de llur actuació professional en qualsevol pràctica abusiva, 
arbitrària o discriminatòria que comporti violència física o moral. 

b) Tenir en tot moment un tracte correcte i educat amb els ciutadans i procurar auxiliar-
los sempre que les circumstàncies ho requereixin o quan els ho demanin, i proporcionar-
los informació completa i tan àmplia com sigui possible sobre les causes i la finalitat de 
totes les intervencions. 

c) Actuar en l'exercici de llurs funcions amb el professionalisme necessari i sense retard. 

3. Pel que fa a la dedicació professional, els agents de circulació comunals han de portar 
a terme llurs funcions i no poden exercir cap altra activitat professional diferent de les 
que es deriva de la seva condició d’agent de circulació. 

4. Pel que fa al secret professional, els agents de circulació comunals han de guardar 
secret rigorós respecte a totes les informacions que coneguin per raó o en ocasió del 
compliment de llurs funcions. 
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Article 10. Responsabilitat 

Els agents de circulació comunals són responsables personalment i directament dels 
actes en què, en el compliment de llurs funcions, infringeixin o vulnerin, per acció o per 
omissió, les normes legals que regeixen llur comesa i els principis enunciats 
anteriorment 

Article 11. Funcions dels agents de circulació 

Corresponen als agents de circulació comunals, en el seu àmbit d'actuació, les funcions 
i competències següents: 

a) Ordenar i dirigir la circulació d'acord amb el que estableix la Llei del Codi de la 
circulació. 

b) Dur a terme actuacions destinades a garantir la seguretat viària a la parròquia, en 
general, i als entorns de les escoles en horaris i dies lectius, en particular. 

c) Dur a terme tasques d'inspecció, control i assegurament de la bona convivència 
ciutadana en les vies públiques, urbanes i rurals. 

d) Assegurar el compliment dels reglaments, les ordinacions i les altres disposicions 
comunals, d'acord amb les instruccions que els doni l'autoritat competent. 

e) Col·laborar amb el Cos de Policia, ordenant i regulant el trànsit quan es produeixin 
actes lúdics i esportius i grans concentracions humanes, i prestar auxili en accidents, 
catàstrofes i calamitats, i en totes aquelles funcions que prevegi la legislació vigent. 

f) Intervenir en accidents de circulació; quan hi intervinguin la policia o els bombers, la 
seva tasca principal consisteix a ordenar i regular la circulació. 

g) Demanar, en l'àmbit de les seves funcions, la identificació a qualsevol usuari de la via 
pública que cometi alguna infracció de la Llei del Codi de la circulació o que no respecti 
la normativa legal de competència comunal. 

h) Estendre actes o atestats d'infracció o de denúncia en l'àmbit de les seves 
competències, sempre que tinguin encomanada aquesta facultat, i indicar l'import 
pecuniari de la sanció que es proposa d'acord amb la normativa legal aplicable. 

Els atestats per infraccions lleus tindran sempre la consideració de denúncia. 

i) Practicar les notificacions oficials que els siguin encomanades pel comú en l'àmbit de 
les seves competències, estendre i signar les diligències de notificació corresponents, i 
fer constar, si escau, la negativa a signar per part de les persones interessades, així 
com les circumstàncies de la notificació. 

j) Acompanyar les autoritats comunals i les comitives oficials. 



 

Página 96 de 125 CC/12-09-2022 

 

k) Custodiar els edificis, les instal·lacions, els espais públics i les dependències de 
titularitat comunal. 

l) Emetre informes a l'autoritat competent per garantir una senyalització de la via pública 
correcta i efectiva. 

m) Cooperar en el manteniment de les relacions de bon veïnatge entre particulars. 

n) Qualsevol altra funció encaminada a aconseguir la seguretat viària i la bona 
convivència ciutadana que els sigui encomanada per les autoritats competents d'acord 
amb les competències que els atribueix aquesta Llei i la resta de normes aplicables 

Capítol segon. Òrgan Interparroquial de coordinació dels Serveis de Circulació 

Article 12. Definició 

Es crea l’Òrgan Interparroquial de coordinació dels Serveis de Circulació, com a òrgan 
de coordinació d'aquests serveis en el seu àmbit d'actuació. 

Article 13. Composició 

1. L’Òrgan Interparroquial de coordinació dels Serveis de Circulació està constituït pels 
membres següents: 

a) Els cònsols majors de tots els comuns, que poden delegar la seva representació en 
el conseller de circulació o en el director del servei de circulació. En el cas que el director 
actuï en representació del Cònsol major tindrà dret de veu i vot. 

b) Tres representants dels agents de circulació dels serveis de circulació, un per cada 
escala. 

c) Un representant de l'organisme nacional que tingui competència en la direcció del 
trànsit. 

d) Puntualment, es podrà convidar a assistir, amb veu i sense vot, a tècnics i/o assessors 
externs. 

2. La durada del càrrec de President i vicepresident de l’Òrgan Interparroquial de 
coordinació dels Serveis de Circulació serà la mateixa que del mandat comunal en el 
qual han estat designats. 

3. L’Organ Interparroquial de Coordinació dels Serveis de Circulació aprovarà mitjançant 
reglament intern les seves normes de funcionament.  

Article 14. Funcions 

Les funcions de L’Organ Interparroquial de Coordinació dels Serveis de Circulació són 
les següents: 

a) Fixar i aprovar els uniformes, els mitjans tècnics, l'equipament, les credencials i els 
altres elements de servei, que han de ser idèntics per a tots els serveis de circulació 
comunals. 
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b) Establir els instruments i els mitjans que facin possible un sistema d'informació 
recíproca i canalitzar la col·laboració al respecte entre les diverses administracions 
públiques comunals. 

c) Determinar i fixar els requisits complementaris d'accés, promoció i de formació. 

d) Fixar amb els tècnics competents l'estructura i l'organització del Pla de formació dels 
agents de circulació comunals, i establir el pressupost de funcionament i el seu 
finançament. 

e) Confeccionar un Codi deontològic dels agents de circulació comunals. 

f) Elevar informes no vinculants als comuns. 

g) Determinar una data per a la celebració de la diada dels agents de circulació 
comunals. Aquesta diada té el caràcter de festa remunerada, i els agents de circulació 
comunals que per raó de necessitat del servei no puguin celebrar-la han de gaudir d'un 
dia festiu remunerat a la seva elecció. 

h) Crear taules de treball en els àmbits següents: formació, mobilitat i protecció civil, de 
coordinació amb la policia i altres àmbits escaients. 

i) I totes aquelles altres funcions que s’estableixin en les normes de funcionament i que 
tinguin per objecte millorar el funcionament dels Serveis de Circulació. 

Article 15. Efectivitat i identificació pública dels agents de circulació comunals 

Les mesures d'homogeneïtzació que fixi l’Organ Interparroquial de Coordinació dels 
Serveis de Circulació han de garantir l'efectivitat i la identificació pública dels agents de 
circulació comunals, sense perjudici que cada comú pugui afegir elements característics 
propis als elements als que es refereix l'apartat a) de l'article anterior 

Títol II. Estructura i organització dels serveis de circulació i dels agents de circulació 
comunals 

Capítol primer. Estructura 

Article 16. Escales, càrrecs i requisits acadèmics 

1. En cada comú, els serveis de circulació comunals dels quals depenen els agents de 
circulació s'estructuren en les escales i els càrrecs següents: 

a) Escala superior, que comprèn els càrrecs de cap i sotscap. 

b) Escala tècnica, que comprèn els càrrecs d'oficial, sotsoficial i caporal. 

c) Escala bàsica, que comprèn els càrrecs d'agent de primera, d'agent i d'agent en 
formació. 

2. Per accedir al càrrec d’agent de circulació serà necessari tenir el títol de graduat en 
segona ensenyança.  
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Els requisits d’accés a cada càrrec seran establerts per l’Òrgan Interparroquial de 
Coordinació dels Serveis de Circulació en el Pla de formació i carrera professional.  

Tanmateix, per l’accés a tots els càrrecs serà necessari que posseeixin el títol del nivell 
B1 de català, a excepció del Cap del Servei que haurà de posseir el títol del nivell C1. 

3. L’Òrgan Interparroquial de Coordinació dels Serveis de Circulació determinarà en el 
pla de formació i carrera professional, els anys de permanència en cada càrrec abans 
de poder accedir al càrrec immediatament superior. 

Pel cas que per accedir a un càrrec, no hi hagi aspirants en el nivell immediatament 
inferior a aquest que es pretén ocupar perquè no compleixen els requisits o no s’hi 
presenti cap candidat, es podran presentar a ocupar dit càrrec els agents de circulació 
que es trobin en el nivell immediatament inferior als aspirants que en un primer moment 
es podrien haver presentat. 

Article 17. Estructura del Servei de Circulació de cada comú i càrrecs 

Correspon a cada comú fixar el nombre de membres del Servei de Circulació en el seu 
territori, i també adequar l'estructura del Servei a la seva parròquia segons les escales i 
els càrrecs que estableix aquesta Llei. 

Article 18. El director 

1. El director serà el superior jeràrquic del Servei de Circulació comunal i té totes les 
atribucions i les competències específiques del Cos i també les que, d’acord amb la 
normativa vigent, siguin necessàries per desenvolupar correctament les seves funcions, 
encara que no sigui agent de circulació.  

2. Correspon al director les següents funcions: 

a) Coordinar i fer el seguiment del equips de circulació, als efectes de cercar 
l’eficàcia i l’eficiència, i d’optimitzar els recursos disponibles  

b) Establir mecanismes de supervisió i control que li permetin avaluar el treball 
realitzat pels equips que estan sota la seva responsabilitat. 

c) Supervisar que els protocols establerts s’ajusten a la voluntat/estratègia de la 
corporació 

d) Proposar accions de millora (en quan a gestió, recursos humans, compres...) als 
equips de estan sota la seva responsabilitat que s’alineïn amb la estratègia 
comunal. 

e) Elaborar anualment el pressupost del departament i fer el seguiment, vetllant pel 
seu compliment. 

f) Realitzar els procediments administratius inherents al seu lloc de treball. 

g) Actuar d’intermediari amb altres equips del Comú, promovent la bona 
comunicació i el treball en equip. 
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h) Actuar d’intermediari amb altres entitats públiques del Principat (Govern, 
bombers, policia, altres comuns...). 

i) És el cap operatiu en matèria de Protecció Civil Comunal subjecte a les decisions 
del Cònsol Major. 

j) Transmet les ordres de l’equip polític. 

k) Analitza i busca solucions a problemes de Mobilitat i atenció Ciutadana de la 
Parròquia. 

l) Aplicació de la normativa que pugui ser d’aplicació al Servei, l’adaptació al dia a 
dia de les noves lleis que puguin aprovar-se 

m) A aquestes tasques cal incloure les obligacions inherents al servei que li és 
confiat, sota la dependència dels seus superiors jeràrquics, especialment dels 
cònsols i consellers.  

I en general, exercir les funcions i les atribucions que li encomanin i deleguin els cònsols 
i en defecte d’aquests al conseller delegat d’acord amb el previst en l’article 3.1 de la 
present llei.  

3. El càrrec de director no pertany a cap grup funcional ni a cap nivell de classificació. 
No obstant l’anterior, forma part de l’escala superior, als efectes de posició jeràrquica 
dins del cos. El director podrà dur l’uniforme i realitzar les funcions específiques d’agent 
de circulació, sempre i quan abans de ser nomenat pel càrrec fós agent de circulació en 
servei actiu. 

Article 19. Cap del Servei de Circulació 

1. El cap del Servei de Circulació de la parròquia és el membre de la plantilla que n'ocupa 
el càrrec més elevat i n'exerceix el comandament immediat, excepte en el cas que es 
nomeni un director d’acord amb el que preveu l’article 3 d’aquesta llei. 

El nomenament d’un director no pot implicar que el càrrec de cap del servei quedi vacant.  

2. El comú designa entre els membres que exerceixin el càrrec immediatament inferior 
a cap del Servei de Circulació de la seva parròquia, i d'acord amb els principis 
d'objectivitat, mèrit, capacitat i igualtat d'oportunitats, la persona que ha de substituir el 
cap en casos d'absència. 

3. Correspon al cap del Servei de Circulació les funcions següents: 
a) Manar, coordinar i supervisar les operacions dels membres del Servei de Circulació 
de la parròquia, i també les activitats administratives que en depenguin per assegurar-
ne l'eficàcia. 

b) Avaluar les necessitats de recursos humans i materials, i formular les propostes 
pertinents al cònsol major o a la persona delegada. 

c) Transformar en ordres concretes les directrius que se li encomanen. 
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d) Informar el cònsol major o la persona en qui aquest delegui, sobre el funcionament 
del Servei. 

e) Complir qualsevol altra funció que li atribueixi la reglamentació comunal del Servei. 

f) I les funcions definides en l’article anterior pel cas que no es nomeni un director. 

I en general, exercir les funcions i les atribucions que li encomanin i deleguin els i en 
defecte d’aquests al conseller delegat d’acord amb el previst en l’article 3.1 de la present 
llei.  

Article 20. Funcions de l’escala tècnica 

Correspon als membres de l’escala tècnica les funcions següents: 

a) Dirigir, coordinar i organitzar la unitat/s a càrrec seu. 

b) Planificar i distribuir els contingents necessaris per cobrir el servei de la seva unitat/s. 

c) Exercir la direcció activa dels serveis ordinaris i garantir el compliment i l’execució de 
les indicacions establertes pels seus superiors. 

d) Assumir totes aquelles altres funcions que li siguin encomanades pels seus superiors, 
dins del marc de les seves competències. 

I en general, exercir les funcions i les atribucions que li encomanin i deleguin els cònsols 
i en defecte d’aquests al conseller delegat d’acord amb el previst en l’article 3.1 de la 
present llei.  

Article 21. Funcions de l’escala bàsica 

Correspon als membres de l’escala bàsica les funcions següents: 

a) Corresponen als agents de circulació comunals -sigui quina sigui- l’escala a la qual 
pertanyen- aquelles funcions que el Comú els hi atribueixi expressament, dins el marc 
de les seves competències. 

b) Assumir totes aquelles altres funcions que li siguin encomanades pels seus superiors, 
dins del marc de les seves competències. 

c) L'agent de primera exerceix funcions de comandament de servei en cas d’absència 
de qualsevol altre comandament superior, i serà designat pel cap de servei, en absència 
del cap de servei, pel comandament superior que el substitueixi. 

I en general, exercir les funcions i les atribucions que li encomanin i deleguin els cònsols 
i al seu defecte el conseller delegat en l’article 3.1 de la present llei. 

Capítol segon. Accés, formació i promoció 

Article 22. El Comitè Tècnic de Selecció 
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El Comitè Tècnic de Selecció de cada comú és l'òrgan encarregat d’establir els requisits, 
executar les convocatòries, organitzar el conjunt de proves de selecció, avaluar-ne els 
resultats i garantir l’objectivitat del procés per escollir els candidats més adequats, 
segons els requisits prèviament establerts per l’Òrgan Interparroquial de Coordinació 
dels Serveis de Circulació. 

Article 23. Composició del Comitè Tècnic de Selecció 

1. El Comitè Tècnic de Selecció del comú es compon, com a mínim, de les persones 
següents: 

a) El cònsol major o la persona en qui hagi delegat les funcions previstes a l'article 3. 

b) El cap del Servei de Circulació de la parròquia corresponent o qui ostenti les funcions 
de direcció i comandament del Servei de Circulació. 

2. Si el Comitè Tècnic de Selecció ha d'avaluar una promoció per accedir al càrrec de 
cap del Servei de Circulació en una parròquia, el cap del Servei que ha de ser 
reemplaçat ha de deixar el seu lloc en aquest Comitè Tècnic de Selecció al secretari 
general del comú de la mateixa parròquia. 

3. Quan els requisits per ocupar el lloc de treball ho aconsellin, o l’aplicació de tècniques 
de selecció ho facin necessari, el Comitè Tècnic de Selecció pot incorporar experts 
interns o externs als comuns, en qualitat d’assessors. 

4. Amb relació al funcionament del Comitè Tècnic de Selecció s’estarà a l’establert a 
l’Ordinació de la funció publica de cada Comú. 

Article 24. Requisits generals d'accés 

1. L'accés al Servei de Circulació de cada comú es fa superant les proves selectives 
efectuades pel comú que hagi publicat l'edicte, i només hi poden prendre part els qui 
compleixen els requisits establerts per les bases de la convocatòria, requisits que han 
de ser, com a mínim, els següents: 

a) Ser major d'edat i tenir l'edat compresa entre el mínim i el màxim fixats per l’Òrgan 
Interparroquial de coordinació dels Serveis de Circulació. 
b) Reunir les condicions necessàries establertes per accedir al lloc de treball de què es 
tracti. 

c) No trobar-se inhabilitat o suspès per a l’exercici d’ofici o càrrec públic mitjançant una 
resolució judicial ferma. 

d) No estar condemnat per delictes dolosos o imprudents vinculats a l’exercici de la 
funció pública mentre no hagi transcorregut el termini establert legalment perquè 
prescrigui la pena imposada o no s’hagin cancel·lat els antecedents penals. 

e) No haver estat separat del servei a l’Administració pública, no trobar-se inhabilitat per 
prestar serveis en qualsevol lloc de treball de l’Administració pública o no estar suspès 
de funcions o per a l’exercici de l’ofici o el càrrec mitjançant una resolució disciplinària 
ferma. 
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f) Ser declarat apte sense restriccions físicament i psíquicament quan el lloc de treball 
ho requereixi. 

g) Quan la naturalesa del lloc de treball ho aconselli, es pot demanar també que el 
candidat acrediti que no té antecedents penals per a determinades categories de 
delictes. 

 

2. El procés selectiu d’ingrés per a la provisió de places vacants o de nova creació s’ha 
d’obrir exclusivament als candidats de nacionalitat andorrana, amb les excepcions 
previstes en els tractats internacionals vigents. Per a les places que no resultin cobertes, 
es pot fer una segona convocatòria oberta a candidats d’altres nacionalitats. 

3. La provisió de places a agents de circulació en formació  vacants o de nova creació 
podrà efectuar-se mitjançant el concurs de mobilitat interna dins el propi comú, o 
directament per concurs de mobilitat entre totes les administracions i posteriorment 
procediment selectiu d’ingrés. 

La provisió de places a agents de circulació o agents de circulació de primera vacants o 
de nova creació s’efectua mitjançant el concurs de mobilitat entre tots els Serveis de 
Circulació comunals. 

La provisió de places de l’escala tècnica o superior vacants o de nova creació s’efectua 
mitjançant concurs de mobilitat interna dins el propi servei i posteriorment per concurs 
de mobilitat entre tots els Serveis de Circulació Comunals 

En tots els casos, un cop conclòs el procés de selecció, són nomenats en període de 
prova segons l’establert en l’article 33 d’aquesta Llei.  

Article 25. Accés al càrrec d'agent  

1.Per accedir al càrrec d'agent és requisit indispensable superar el curs bàsic de 
capacitació del Pla de formació dels agents de circulació i superar el període de prova.  

2. Les persones aspirants al càrrec d'agent de circulació, encara que en la fase de 
selecció hagin acreditat el diploma o el certificat corresponent d'haver superat el curs 
bàsic de capacitació del Pla de formació dels agents de circulació, no poden ser 
nomenades agents fins que hagin superat el període de prova i hagin jurat el càrrec. 

Article 26. Agent en formació 

1. Totes les persones aspirants a agent de circulació que hagin superat el curs bàsic de 
formació d'àmbit parroquial d'acord amb el Reglament comunal del Servei, tenen el 
càrrec d’agent en formació del Servei de Circulació. 

2. L'agent en formació del Servei de Circulació té les funcions següents: 

a) Ordenar i regular la circulació dins el nucli urbà, d'acord amb les normes del Codi de 
la circulació. Les persones amb la condició d’agent en formació només poden estendre 
atestats d'infracció en casos d'estacionament prohibit. 
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b) Informar immediatament els superiors de fets esdevinguts que puguin afectar les 
competències del Servei de Circulació i davant dels quals no hagi pogut actuar 
directament per motiu del càrrec. 

c) Custodiar béns, serveis, instal·lacions i dependències comunals. 

d) Qualsevol altra actuació ordenada pels seus comandaments en el marc que estableixi 
la legislació vigent i la reglamentació comunal del Servei. 

3. En cap cas el nombre d’agents en formació dins d'una mateixa parròquia pot superar 
la meitat del nombre d'agents i agents de primera adscrits a la mateixa parròquia. 

4. Mentre no hagin adquirit la condició d’agent en formació, les persones aspirants al 
càrrec d'agent de circulació estan en període de formació i no poden exercir les funcions 
i competències pròpies del Servei. 

Article 27. La formació bàsica 

1. Tots els aspirants al càrrec d'agent que hagin superat les proves d'accés en el comú 
respectiu, han de formar-se en els coneixements propis de cada parròquia amb 
independència de l'assistència al curs bàsic de capacitació del Pla de formació. 

2. Durant el període de prova les persones aspirants han de realitzar les pràctiques 
oportunes, supervisades per un instructor degudament acreditat del Servei de 
Circulació, que ha d'emetre un informe no vinculant sobre l'aptitud de la persona 
aspirant. 

Article 28. La formació d'agent 

La formació bàsica d'un agent del Servei de Circulació consta d'un curs bàsic de 
capacitació, que s'imparteix en el marc del Pla de formació dels agents de circulació i 
d'una formació d'àmbit parroquial. 

1. En el curs bàsic de capacitació del Pla de formació dels agents de circulació, s'han 
d'impartir les matèries que determini l’Òrgan Interparroquial de Coordinació dels Serveis 
de Circulació. 

2. La formació d'àmbit parroquial s'ha d'establir per cada comú. 

Article 29. Pla de formació 

1. El Pla de formació dels agents de circulació és competència de l’Òrgan Interparroquial 
de Coordinació dels Serveis de Circulació, que n'estableix el funcionament, els cursos, 
els nivells i qualsevol altra circumstància que hi estigui relacionada. 

2. El Pla de formació inclou cursos de perfeccionament i d'especialització i promoció per 
als membres del Servei de Circulació amb la col·laboració institucional d'altres serveis, 
institucions, centres d'ensenyament o establiments que interessin específicament per a 
les finalitats docents esmentades. 

3. El Pla de formació inclou cursos específics d'instructor del Servei de Circulació. 



 

Página 104 de 125 CC/12-09-2022 

 

Els membres del Servei de Circulació que hagin obtingut el diploma o certificat 
d'instructor podran impartir les classes pràctiques en el curs bàsic de capacitació i 
assistir els agents en formació en període de prova. Per accedir al curs específic 
d'instructor cal ocupar com a mínim el càrrec d'agent. També podrà ser instructor, 
persones alienes al Servei de Circulació. 

4. Una vegada superats els cursos previstos en el Pla de formació, es lliuren els 
diplomes o certificats acreditatius d'haver superat els cursos corresponents. 

Article 30. Permanència per formació 

1. Els Comuns pactaran expressament amb l’agent de circulació l’obligació de romandre 
al Servei de Circulació durant un cert període de temps, una vegada adquirida la 
formació i també un cop superada la prova que ho acrediti. S’inclou la formació bàsica 
d’accés al cos i el cost de la uniformitat. 

2. El període de temps de permanència el determina l’Òrgan Interparroquial de 
Coordinació dels Serveis de Circulació segons cada formació. 

3. La indemnització per l’incompliment de l’obligació de permanència s’ha de pactar 
expressament, sempre per escrit, sense que pugui ser superior a l’import de les 
despeses de formació, i s’ha de preveure una graduació proporcional de la sanció 
d’acord amb el període de permanència.  

4. S’exclou expressament d’aquest article la formació obligatòria rebuda en matèria de 
seguretat i prevenció de riscos laborals, en aplicació del que disposa la Llei de la 
seguretat i la salut en el treball.  

5. S’entén per despeses de formació, a l’efecte del que preveu aquest article, el cost 
dels cursos de formació, les dietes, les pernoctacions, els desplaçaments i el cost de les 
hores invertides en la formació dins o fora dels horaris laborals, i que hagin estat 
retribuïdes com a hores ordinàries de treball.  

6. Si s’incompleix l’obligació de permanència pactada, el Comú pot descomptar de la 
quitança, en el cas que perdi la condició d’agent de circulació o passi a situació 
d’excedència sense reserva de plaça, l’import que resulti d’aplicar la graduació 
proporcional a la formació realitzada i al cost de la uniformitat que seran fixats per l’òrgan 
Interparroquial dels Serveis de Circulació i, si és el cas, reclamar l’import restant davant 
la jurisdicció competent.  

Article 31. Promoció a agent de primera 

La promoció a agent de primera es produeix després d'haver superat algun curs 
específic de perfeccionament o d'especialització en una disciplina concreta, realitzats 
en el marc del Pla de formació dels agents de circulació, o després d'haver assolit una 
antiguitat de tres anys en el càrrec d'agent. 

Article 32. Promoció a l’escala tècnica i a l’escala superior 

L’accés a l’Escala tècnica i a l’Escala superior té lloc entre els agents de circulació que 
reuneixin els requisits adequats al perfil del lloc de treball de què es tracti, mitjançant un 
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concurs de mobilitat, primer dins del mateix Servei de Circulació Comunal i 
subsidiàriament als restants Serveis de Circulació Comunals. 

 

Article 33. Període de prova 

1. Conclòs el procés selectiu i, si escau, el procés formatiu, els candidats proposats per 
ocupar les places vacants o de nova creació són nomenats pel Comú com a agents de 
circulació en període de formació o en període de prova. 

2. El període de prova és d’un mínim de tres mesos i un màxim d’un any de durada per 
als agents de circulació, segons estableixi cada comú en la convocatòria corresponent. 
Els dies de baixa mèdica no computaran com a període de prova. 

3. Durant el període de prova, el cap del servei de circulació i/o el comandament 
superior, juntament amb el responsable de recursos humans del Comú, ha d’avaluar 
l’adequació de l’agent de circulació als requisits del lloc de treball. 

4. Si durant el període de prova no és avaluat favorablement o hi ha una causa justificada 
per al cessament, el departament encarregat de recursos humans ha de notificar-li per 
escrit l’acabament de la seva relació de treball, sense més responsabilitat que liquidar-
li les remuneracions corresponents al temps treballat. 

5. Quan es tracta d’agents de circulació que han accedit a la plaça mitjançant promoció 
o mobilitat interna, en cas de no superar el període de prova, o de renúncia a la nova 
plaça durant aquest període, l’agent de circulació retorna a la seva plaça anterior, i 
percep, a partir del seu retorn efectiu, les retribucions corresponents a la plaça que, fins 
llavors, havia quedat en situació de reserva. 

6. El cònsol major de la parròquia, en un termini màxim de dos mesos, ha de prendre 
jurament o promesa del càrrec d'agent a l'aspirant que una vegada finalitzat el període 
de prova hagi superat el curs bàsic de capacitació. 

Títol III. Règim jurídic de la relació d'ocupació dels agents de circulació comunals 

Capítol primer. Disposicions generals 

Article 34. Reglament intern 

1. Cada comú, d'acord amb la legislació vigent i amb les normes essencials que 
estableixi l’Òrgan Interparroquial de Coordinació dels Serveis de Circulació, ha d'aprovar 
un reglament propi que únicament pot afectar els membres del Servei de Circulació de 
la parròquia corresponent. 

2. Aquest reglament intern ha de reflectir l'estructura i l'organització interna en la 
parròquia dels membres del Servei de Circulació, i també la normativa pròpia que 
complementi les disposicions d'aquesta Llei i els requisits complementaris establerts per 
l’Òrgan Interparroquial de Coordinació dels Serveis de Circulació en matèria d'accés i 
de formació. 
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3. Igualment, aquest reglament intern ha d'establir, entre altres qüestions, la jornada 
laboral, l'horari, els permisos i les vacances. Les vacances han de ser, com a màxim, de 
vint-i-cinc dies hàbils, i aquests dies no poden ser compensats per dies de baixa laboral 
per malaltia, accident o maternitat. 

4. Aquest reglament ha de reflectir també la graella salarial que cada comú hagi 
determinat, i que distingeixi totes les categories descrites en aquesta Llei respecte als 
membres del Servei de Circulació. 

 

Article 35. Situacions administratives 

1. Les situacions administratives dels membres dels serveis de circulació comunals es 
regulen d'acord amb el que estableixi en cada cas la normativa de la funció pública 
d'aplicació, tenint sempre en compte les peculiaritats del Servei al qual pertanyen. 

2. Nogensmenys, s'estableix una situació especial anomenada de segona activitat, que 
es defineix als articles 38 i 39. 

Article 36. Protecció social 

Els comuns han d'assegurar una indemnització proporcional al càrrec que cada membre 
del Servei de Circulació ocupi en casos d'invalidesa total o parcial, permanent o 
temporal, i mort esdevinguts en l'exercici de llurs funcions; a aquest efecte han de 
contractar les pòlisses d'assegurances oportunes, que també han de tenir com a finalitat 
garantir la retribució íntegra del salari en cas de baixa per accident laboral o per malaltia 
professional, amb la prohibició expressa de repercutir-ne o descomptar-ne el cost de les 
retribucions salarials dels membres del Servei. 

Nogensmenys, els comuns mitjançant una cotització complementària a retenir en la 
nòmina poden substituir la contractació de l'assegurança per sistemes propis de 
protecció amb l'obligació de cobrir la totalitat dels riscos i les situacions descrites en el 
paràgraf anterior quan l’òrgan comunal hagi creat una mútua que cobreixi a tots els 
treballadors de caràcter indefinit. 

Article 37. Defensa jurídica 

1. Els comuns han de garantir la defensa jurídica necessària als membres del Servei de 
Circulació de la seva parròquia en les causes que se segueixen contra aquests com a 
conseqüència d'actuacions portades a terme en l'exercici de llurs funcions, i sempre i 
quan no sigui entre personal del mateix Servei o del Comú, en quin cas el Comú 
s’abstindrà d’intervenir i de garantir aquesta defensa. 

2. Així mateix, els comuns han de ser part en qualsevol procediment judicial, si ho 
permeten les normes de procediment, en els casos d'atemptat contra la vida, la integritat 
física o moral o la dignitat dels membres del Servei de Circulació de la seva parròquia, i 
també en els casos d'injúries, difamació o calúmnia, quan aquestes accions s'hagin 
produït en ocasió del desenvolupament de les seves funcions, fins i tot si s'ha acabat la 
jornada laboral o estant fora de servei. 



 

Página 107 de 125 CC/12-09-2022 

 

Article 38. Seguretat i salut en el treball 

1. Els membres del Servei de Circulació han de disposar dels mitjans i les instal·lacions 
adequats per al desenvolupament de llur funció. 

2. Els membres del Servei de Circulació han de sotmetre's a una revisió mèdica anual. 
Aquesta revisió és realitzada pel metge especialista en Medicina del Treball del Servei 
de Prevenció Aliè que tingui contractat cada comú. 

3. Quan el superior jeràrquic ho demani, els membres del Servei de Circulació podran 
ser sotmesos a les comprovacions tècniques necessàries, mitjançant l’aparell tècnic 
adient per a la detecció d’alcohol, drogues tòxiques o analítica de sang, a fi de verificar 
que no s’ha consumit begudes alcohòliques i drogues tòxiques abans i durant el servei. 

4.Els comuns han d'adoptar les mesures necessàries per a la prevenció de malalties 
contagioses, de les derivades de l'activitat professional dels membres del Servei de 
Circulació i dels accidents laborals. 

Article 39. Segona activitat: definició i requisits  

1. La segona activitat és una situació administrativa especial dels membres del Servei 
de Circulació que segons un dictamen mèdic es troben en una situació de minva de llur 
capacitat per complir el servei ordinari o a petició de l’interessat segons l'edat que 
determini el reglament comunal respectiu. L'edat establerta al reglament no pot ser en 
cap cas inferior als cinquanta-cinc anys. El dictamen mèdic que valori la minva de 
capacitat ha de ser confirmat pel metge especialista en Medicina del Treball del Servei 
de Prevenció Aliè que tingui contractat cada comú. 

2. Les agents de circulació que es trobin en estat de gestació han de passar a la situació 
de segona activitat. 

Article 40. Valoració i prestació de la segona activitat 

1. Els membres del Servei de Circulació desenvolupen la segona activitat dins de la 
mateixa parròquia en què presten el servei, exercint funcions d'acord amb el seu càrrec. 
Si l'exercici d'aquestes funcions no és possible, bé per manca de places, bé per motiu 
d'incapacitat pròpia, poden prestar serveis complementaris adequats al seu càrrec i a la 
seva capacitat en altres llocs de treball de la mateixa Administració comunal. 

2.Per la situació de segona activitat, definida a l’article 39, s’aplicarà la regulació prevista 
per cada Comú en la seva respectiva Ordinació de la funció pública. 

Article 41. Distincions i recompenses 

1. Els reglaments específics de cada comú poden establir un règim d'atorgament de 
distincions i de recompenses a llurs membres en determinats supòsits o circumstàncies. 

2. Les distincions i les recompenses han de constar en l'expedient personal dels 
membres del Servei de Circulació, poden ser valorades com a mèrit en els concursos 
de provisió de llocs de treball i poden ser considerades com a complement de retribució. 
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Capítol segon. Sistema de retribució 

Article 42. Disposicions generals 

Els membres del Servei de Circulació Comunal tenen dret a una remuneració justa en 
l'atorgament de la qual s'ha de valorar, com a mínim, el nivell de formació, el règim 
d'incompatibilitats, la dedicació, el risc, l'especificitat dels horaris de treball i l'estructura 
peculiar del Servei. Aquesta remuneració es compon, com a mínim, d'una remuneració 
bàsica i d'una de complementària. 

Article 43. Estructura retributiva 

Les retribucions bàsiques han de ser fixades pel comú i han de tenir la mateixa 
estructura i quantia que les que hi ha establertes en general per al personal al servei del 
comú respectiu. 

Les retribucions complementàries són fixades pel comú tenint en compte els conceptes 
exposats en l'article anterior i dins dels límits que estableix la legislació vigent. 

Article 44. Augments salarials 

La remuneració bàsica com la complementària únicament tindran el mateix percentatge 
d'augment quan l’augment sigui pel percentatge d’IPC 

Títol IV. Règim i procediment disciplinari 

Capítol primer. Règim disciplinari 

Article 45. Responsabilitat disciplinària 

1. El règim disciplinari aplicable als membres del Servei de Circulació s'estableix en 
aquesta Llei, sense perjudici de les responsabilitats civils o penals en què puguin 
incórrer. 

2. Els membres del Servei de Circulació que indueixin altres membres del Servei a la 
comissió d'actes o a mantenir conductes constitutives de falta disciplinària incorren en 
la mateixa responsabilitat, i també incorren en la mateixa responsabilitat els 
comandaments que les toleren. 

3. Els membres del Servei de Circulació que encobreixin les faltes molt greus i greus 
incorren en una falta d'un grau inferior. 

Article 46. Faltes disciplinàries 

Les faltes comeses pels membres del Servei de Circulació en l'exercici de llurs funcions 
poden ser molt greus, greus i lleus 

Article 47. Faltes molt greus 

A més de les tipificades com a molt greus en la Llei de la funció pública, són faltes molt 
greus les següents: 
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a) Qualsevol conducta o actuació constitutiva de delicte dolós provada en procediment 
judicial i una vegada hagi recaigut sentència ferma. 

b) Qualsevol acte de prevaricació o suborn i el fet de no evitar-lo o no denunciar-lo. 

c) La insubordinació individual o col·lectiva envers les autoritats o els comandaments de 
qui es depèn o envers càrrecs superiors. 

d) La denegació d'auxili i la manca d'intervenció urgent en qualsevol situació de fet en 
què l'actuació sigui obligada. 

e) El refús d’exercir les funcions inherents al lloc de treball en situacions d’emergència, 
de necessitat o en ocasió de serveis excepcionals, encara que no estigui de servei. 

f) L’abandonament o la pertorbació greu del servei quan se’n deriven perjudicis molt 
greus per al servei. 

g) Encobrir, induir, cooperar o consentir la comissió d’una falta molt greu. 

h) El fet d'embriagar-se o d’estar sota els efectes de les drogues tòxiques, estupefaents 
o substàncies psicòtropes abans d’iniciar-se el servei, durant el servei  i el fet de negar-
se en situació d'anormalitat física o psíquica evident a les comprovacions pertinents. 

i) Els actes, les manifestacions i les conductes que atemptin greument contra la imatge 
del Servei de Circulació 

Article 48. Faltes greus 

A més de les tipificades com a greus en la Llei de la funció pública, són faltes greus les 
següents: 

a) L'abandonament o pertorbació greu del servei. 

b) La provocació d'enfrontaments en el servei o en el lloc de treball i el fet de prendre-hi 
part. 

c) El consum de begudes alcohòliques i drogues tòxiques, estupefaents i productes 
psicotròpics, durant el servei i el fet de negar-se a les comprovacions tècniques o 
mèdiques pertinents. 

d) L'exhibició de les credencials i dels distintius del càrrec sense cap causa que ho 
justifiqui i el fet de fer-ne un mal ús. 

e) La manca de col·laboració manifesta amb altres serveis o cossos especials quan 
s'hagi de prestar de conformitat amb la legislació vigent. 

f) La reincidència en la comissió d’una falta lleu. 

g) No dur l’uniforme i les divises reglamentaris o el distintiu d’identificació, quan sigui 
exigible, llevat que concorri una causa justificada. 
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h) El refús d’identificar-se com a membre del Servei de Circulació amb el distintiu 
corresponent durant l’exercici de les funcions, quan calgui fer-ho. 

i) La pèrdua de les credencials o del carnet professional i el fet de permetre’n la 
sostracció, per negligència inexcusable, quan se’n derivin perjudicis. 

j) No tenir en vigor els documents oficials, els permisos o les autoritzacions exigits per 
acomplir les funcions inherents al lloc de treball, després d’haver estat advertit d’aquesta 
circumstància i un cop transcorregut el termini necessari per renovar-los, excepte en cas 
d’impossibilitat justificada. 

k) L’ús reiterat de dispositius mòbils o electrònics que no tinguin com a finalitat les 
funcions pròpies del lloc de treball. 

Article 49. Faltes lleus 

A més de les tipificades com a lleus en la Llei de la funció pública, són faltes lleus les 
següents: 

a) Les faltes repetides de puntualitat dins un mateix mes sense causa justificada. 

b) Dur l’uniforme o les divises reglamentaris de manera incorrecta o descurada i, en 
general, la descurança en la presentació personal. 

c) La pèrdua de les credencials o del carnet professional i el fet de permetre’n la 
sostracció per negligència inexcusable, quan no se’n derivin perjudicis. 

d) No respectar els terminis de lliurament dels documents justificatius escaients que 
estableixi la normativa aplicable. 

 

Article 50. Sancions disciplinàries  

1. Les sancions que es poden imposar per raó de les faltes tipificades a la Llei, són les 
següents: 

a) Per la comissió d’una falta molt greu: 

- Separació del servei i inhabilitació, temporal o definitiva, per prestar serveis en 
qualsevol lloc de treball de l’Administració Comunal. 

-Reubicació obligatòria definitiva a un altre lloc de treball, amb l’adaptació corresponent 
de l’estructura retributiva al nou lloc de treball. 

- La degradació al càrrec immediatament inferior amb adaptació de la retribució al nou 
lloc de treball. 

- Destitució definitiva del càrrec de comandament i consegüent reubicació, amb 
l’adaptació corresponent de l’estructura retributiva al nou lloc de treball. Aquest fet 
comporta la prohibició d’ocupar llocs de comandament per un període d’entre dos i 
quatre anys. 
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- El trasllat a un altre lloc de treball dins el mateix comú però fora del Servei de Circulació, 
amb adaptació de la retribució al nou lloc de treball. 

- Suspensió temporal de funcions i de retribucions d’un mes i un dia fins a sis mesos. 

- La penalització a l’efecte de no progrés en carrera o promoció ni mobilitat voluntària 
d’entre dos i quatre anys. 

- La prohibició d’ocupar llocs de comandament per un període d’entre dos i quatre anys. 

b) Per la comissió d’una falta greu: 

- Suspensió temporal de funcions i de retribucions de quinze dies a un mes. 

- Adscripció temporal a un altre lloc de treball per un període no superior a un any, amb 
l’adaptació corresponent de l’estructura retributiva al nou lloc de treball. 

- La penalització a l’efecte de no progrés en carrera o promoció ni mobilitat voluntària de 
fins a un màxim de dos anys. 

- Destitució temporal del càrrec de comandament i adscripció temporal, de dos a quatre 
anys, amb l’adaptació corresponent de l’estructura retributiva al nou lloc de treball. 
Aquest fet comporta la prohibició d’ocupar llocs de comandament per un període màxim 
de dos anys. 

- La prohibició d’ocupar llocs de comandament per a un període màxim de dos anys. 

- El trasllat del lloc de treball dintre del Servei de Circulació. 

c) Per la comissió d’una falta lleu: 

- Amonestació verbal. 

- Amonestació escrita. 

- Suspensió temporal de funcions i de retribucions fins a un màxim de catorze dies. 

2. Quan, de forma dolosa o per culpa greu, el membre del Servei de Circulació hagi 
produït danys materials a l’Administració, se’l pot imposar, així mateix, l’obligació 
d’indemnitzar-los; aquesta obligació es pot exigir dins del mateix expedient disciplinari, 
o bé en un expedient separat. 

3. En els casos de manca de compliment horari o absència al lloc de treball, al marge i 
amb independència de la sanció que eventualment s’imposi, s’han de descomptar les 
retribucions corresponents al període no treballat. 

4. No es poden imposar sancions per faltes lleus, greus o molt greus si no és en virtut 
d’un expedient disciplinari, instruït conforme al procediment regulat en la Llei de la funció 
pública, en aquesta llei i en les normes que la desenvolupen. 

Article 51. Valoració de les faltes i les sancions disciplinàries 
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Les sancions es graduen en funció de les circumstàncies que concorren en cada cas, 
d’acord amb els principis generals establerts en la legislació vigent i, en concret, de 
conformitat amb els criteris següents: 

a) La responsabilitat del lloc de treball. 

b) El grau d’intencionalitat o negligència. 

c) El grau de pertorbació del servei. 

d) La gravetat dels danys i perjudicis causats. 

e) La reiteració o reincidència. 

f) Les circumstàncies de l’expedient personal. 

g) La pertorbació dels serveis i la transcendència per a la seguretat pública 

Capítol segon. Procediment disciplinari 

Article 52. Procediment disciplinari 

Tot el relatiu al procediment disciplinari s’aplica l’establert a la Llei de la funció pública, 
sense perjudici de l’especificitat contemplada a l’article següent. 

Article 53. Instrucció de l'expedient disciplinari 

Durant la instrucció d’un expedient disciplinari o en un moment posterior, l’òrgan 
competent pot adoptar motivadament les mesures cautelars que consideri necessàries 
per garantir l’eficàcia de la instrucció o de la resolució que pugui recaure. 

En cas de la suspensió de funcions, ja sigui com a sanció ja sigui com a mesura 
preventiva, comporta, a més de la privació temporal de l'exercici de les funcions, la 
retirada temporal de l'equipament, de les credencials reglamentàries, la prohibició d'ús 
de l'uniforme i, si escau, la prohibició d'entrar a les dependències del Servei de Circulació 
de la parròquia sense autorització. 

Article 54. Anotació de les sancions, extinció de la responsabilitat i prescripció de faltes 
i sancions. 

Pel que fa a l’anotació de les sancions, l’extinció de la responsabilitat disciplinària i la 
prescripció de les faltes i les sancions s’aplica l’establert a la Llei de la funció pública. 

Article 55. Notificacions i suspensió per incapacitat temporal 

1. Les notificacions es practiquen per qualsevol mitjà que permeti tenir constància de la 
recepció per part de la persona expedientada o de qui la representi, inclosos els 
sistemes de comunicació interns de l’Administració, si permeten acreditar la recepció. 
L’acreditació de la notificació practicada s’incorpora a l’expedient. 

2. Per regla general, la notificació es practica al lloc de treball o al domicili de la persona 
expedientada. 
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3. Quan la notificació es practica al domicili de la persona expedientada, si aquesta 
persona no es troba present en el moment del lliurament, se’n pot fer càrrec qualsevol 
altra persona que convisqui en el domicili i que faci constar la seva identitat. 

4. Quan la persona expedientada, o qui la representi, rebutja la notificació d’una actuació 
administrativa, se n’ha de deixar constància a l’expedient, juntament amb l’acreditació 
de dos testimonis. El rebuig de la notificació no impedeix la continuació del procediment. 

5. Quan la notificació personal resulta infructuosa, la notificació es practica mitjançant la 
publicació d’un anunci al Butlletí Oficial del Principat d’Andorra. 

6. La situació d’incapacitat temporal de la persona expedientada no impedeix la 
tramitació de l’expedient disciplinari, si està en condicions d’exercir la seva defensa. 
Altrament, s’ha de suspendre la tramitació del procediment fins que acabi aquella 
situació. 

Article 56. Prescripció de faltes i sancions 

1. Les faltes molt greus prescriuen al cap de quatre anys, les greus al cap de dos anys, 
i les lleus al cap d'un mes, a comptar de la data de comissió de la falta. El termini de 
prescripció de les faltes s'interromp per la iniciació de l'expedient disciplinari. 

2. Les sancions imposades per faltes molt greus prescriuen al cap de quatre anys, les 
imposades per faltes greus al cap de dos anys, i les imposades per faltes lleus al cap 
d'un mes, a comptar de l'endemà de ser notificades. 

Disposició transitòria primera 

En el moment d’entrada en vigor de la present Llei, tots els agents de circulació adscrits 
als diferents Serveis de Circulació comunal tindran la consideració de cos especial. 

Disposició transitòria segona 

En un termini màxim de dotze mesos després de l'entrada en vigor d'aquesta Llei, cada 
comú adaptarà el reglament intern comunal a la present Llei, que s’haurà de consensuar 
prèviament amb l’Òrgan Interparroquial de coordinació dels Serveis de Circulació a què 
es refereix l'article 34 d'aquesta Llei, corresponent al seu Servei de Circulació. 

 

Disposició derogatòria 

Queden derogades totes les normes legals de rang igual o inferior en tot allò que 
contradiguin el text de la present Llei 

Disposicions final primera 

Tenen el caràcter de qualificats els articles continguts en el capítol segon del títol II 
d'aquesta Llei, que regulen l'accés i la promoció dels agents de circulació comunals. 
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Disposicions final segona de modificació de l’article 23.5 de la Llei 31/2021, del 22 de 
novembre, de text consolidat qualificada de seguretat pública 

Es modifica l’article 23.5 de la Llei 31/2021, del 22 de novembre, de text consolidat 
qualificada de seguretat pública que queda redactat com segueix: 

“Article 23.5 Condicions d’instal·lació i d’utilització 

L’ús de dispositius mòbils de videovigilància per part del Cos de Policia i per part dels 
agents de circulació comunals resta sotmès igualment a l’autorització prèvia del ministeri 
competent en matèria d’interior i a les condicions d’ús establertes en aquest article, 
excepte pel que fa a l’obligació que estableix l’apartat 2 anterior.” 

Disposició final tercera 

Aquesta Llei entrarà en vigor al cap de quinze dies a comptar de l’endemà de la seva 
publicació al Butlletí Oficial del Principat d'Andorra. 

 

 

 

8. Facultar als Cònsols per procedir a la constitució d’una nova societat, per 
transferir  actius de la societat ENSISA. 

L’Hble. Sr. Francesc Camp comenta que en primer lloc li agradaria explicar el per què 
de la constitució d’aquesta nova societat i després el que s’hauria d’acordar, avui aquí, 
en Consell de Comú. En certa forma el que s’aprovarà avui és una conseqüència del 
pacte de socis d’ENSISA i d’EMAP, dins la societat SETAP 365, SA. Dins del pacte de 
socis, l’acord entre accionistes menciona al pacte  6.c (iv), que es podria dur a terme el 
procés més adequat per a transmetre la propietat de 2 terrenys que són propietat 
d’ENSISA. Aquesta darrera, en el moment de la signatura del pacte de socis i a data 
d’avui té en propietat 5 terrenys, d’aquests 5 terrenys es va estimar en el seu moment 
que 3 estaven integrats al 100% a l’explotació del camp de neu i s’havien de mantenir 
dins d’ENSISA, evidentment i com a soci principal SETAP 365, SA, la nova holding, però 
vàrem entendre que hi havia 2 terrenys situats a El Tarter que no estaven dins de 
l’explotació del camp de neu i enteníem que tant per la decisió de venda, si s’escau en 
algun moment, com pel cobrament de dividends pertocava més als socis anteriors 
d’ENSISA, tant a decidir que s’havia de fer amb aquests terrenys com a cobrar els 
dividends en el cas de qui hagués una plusvàlua, pertocava més als socis anteriors, és 
a dir, al Comú de Canillo, Crèdit Andorrà i els socis minoritaris. Per això, evidentment el 
que s’havia de fer era extreure aquests dos terrenys del que seria la societat d’ENSISA, 
per poder tenir aquesta independència de decisió respecte als socis de SETAP 365, que 
a la vegada SETAP365 és el soci principal ara d’ENSISA, i recordo que els socis de 
SETAP 365 són: Comú de Canillo, Comú de la Massana i Crèdit Andorrà. Per aquest 
motiu entenem que el millor per transmetre aquests terrenys seria la creació d’aquesta 
nova societat que avui sotmetrien a aprovació. Els 2 terrenys propietat d’ENSISA 
coneguts com a “Prat del Tarter”, amb referència cadastral núm. 1U21915 i “Aparcament 
ENSISA, Camí Prat de l’Obac”, amb referència cadastral núm. 1P02347. 
En conseqüència es sotmet a aprovació la participació en la constitució d’una societat 
mercantil andorrana, de responsabilitat limitada i actuacions posteriors necessàries per 
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a la transmissió a aquesta societat, una vegada constituïda, dels terrenys propietat 
d’ENSISA coneguts com a “Prat del Tarter”, amb referència cadastral núm. 1U21915 i 
“Aparcament ENSISA, Camí Prat de l’Obac”, amb referència cadastral núm. 1P02347, 
tot d’acord amb el pacte 6.c (iv) del pacte de socis atorgat en ocasió de la constitució de 
la societat SETAP 365. SA.  
A tal efecte els acords a prendre són els següents: 
 
“PRIMER.- Participació en la constitució d’una societat mercantil andorrana, de 
responsabilitat limitada i actuacions accessòries: 
 
S’acorda procedir a participar en la constitució de la societat limitada, de nacionalitat 
andorrana, amb la denominació social preferent ENSISA PATRIMONIS 365, SL., o en 
el seu defecte altra denominació que sigui autoritzada pel M.I. Govern d’Andorra i que 
s’acordi amb la resta de socis fundadors de la societat de nova creació. 
 
Dita societat està previst que tingui un capital social a la constitució de deu mil euros 
(10.000- EUR), representat per un milió (1.000.000) de participacions socials 
nominatives, d’un cèntim d’euro (0,01- EUR) de valor nominal cadascuna. 
 
El Comú de Canillo subscriurà cinc-centes una mil vuitanta-quatre (501.084) 
participacions socials, corresponents al 50,1084% del capital social. 
 
La societat tindrà el següent objecte social, d’acord amb els estatuts proposats: 
 
 “1. L’objecte social de la societat serà el de gestió i explotació del patrimoni propi. 
S'entenen compreses, en el marc d'aquesta explotació i gestió, la tinença, adquisició, 
gestió, administració, explotació i alienació de tota classe de béns i drets, tant mobles 
com immobles, i, en general, totes les activitats que siguin necessàries per conservar i 
promocionar el patrimoni social. Les activitats que constitueixen l'objecte social es poden 
desenvolupar, també, per mitjà de la participació en el capital social d'altres societats 
que tinguin un objecte adequat. Igualment, podrà dur a terme, de manera accessòria, 
les activitats complementàries de l'objecte indicat que n'afavoreixin el desenvolupament.  
2. Queden expressament excloses de l’objecte social, les activitats pròpies del sistema 
financer, així com aquelles activitats per a l’exercici de les quals la Llei exigeixi requisits 
especials que no quedin complerts per aquesta societat.”  
 
Es faculta al Cònsol Major, Hble. Sr. Francesc CAMP TORRES, i al Cònsol Menor, Hble. 
Sr. Marc CASAL TOMÀS, per a que qualsevol d’ells per si sols, indistintament, en nom 
i representació del Comú de Canillo, puguin: 
 
(i) 1.- Sol·licitar la reserva de denominació social preferent ENSISA PATRIMONIS 365, 
SL.  davant del M.I. Govern d’Andorra, i alternativament qualsevol altra que sigui 
acordada amb la resta de socis fundadors, presentant a tal efecte qualsevol 
documentació que sigui necessària, firmant qualsevol instància, reclamació o recurs, fer 
qualsevol declaració, compareixença o manifestació, rebre notificacions i emplaçaments 
i, en definitiva, fer qualsevol tràmit o gestió necessària, convenient o complementària 
per obtenir la dita reserva de denominació social.  
 
(ii) Atorgar i signar quants documents públics i privats siguin necessaris per a la 
constitució de la societat, a que es refereix el present acord, incloent l’aprovació del 
contingut dels seus estatuts socials; subscrivint cinc-centes una mil vuitanta-quatre 
(501.084) participacions socials, equivalents al 50,1084 % del capital social, i 
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desemborsant el seu valor nominal mitjançant una aportació dinerària de cinc mil deu 
euros amb vuitanta-quatre cèntims d’euro (5.010,84- EUR); 
 
(iii) Nomenar l’administrador o administradors de dita societat, el qual càrrec podrà 
recaure en els mateixos apoderats (Sr. Francesc CAMP TORRES i Sr. Marc CASAL 
TOMÀS); acceptar-hi i desenvolupar-hi càrrecs. En el cas que algun càrrec de l’òrgan 
d’administració recaigui en una persona jurídica, designar el seu representant persona 
física en l’exercici de l’esmentat càrrec, designació aquesta que podrà recaure també 
en els mateixos apoderats.  
 
(iv) Liquidar i pagar els impostos, taxes o d’altres tributs que es meritin per l’atorgament 
de qualsevol dels actes firmats per l’apoderat en exercici de les presents facultats.  
 
(v) I, en general, per realitzar totes i cadascuna de les gestions i tramitacions que siguin 
necessàries o convenients, per tal de constituir i inscriure als Registres corresponents 
l’esmentada societat, atorgant i signant quants documents públics i privats siguin 
escaients, en els termes que lliurement determini l’apoderat, incloses les escriptures 
complementàries, d'esmena, aclariment o rectificació que siguin necessàries per assolir 
l’eficàcia plena dels acords.” 
 
 
“SEGON.- Una vegada constituïda la societat referida al punt anterior, en el marc del 
seu òrgan d’administració o junta general de socis, votar favorablement a la transmissió 
a aquesta societat, dels terrenys propietat d’ENSISA coneguts com a “Prat del Tarter”, 
amb referència cadastral núm. 1U21915 i “Aparcament ENSISA, Camí Prat de l’Obac”, 
amb referència cadastral núm. 1P02347, tot d’acord amb el pacte 6.c (iv) del pacte de 
socis atorgat en ocasió de la constitució de la societat SETAP 365. SA, mitjançant 
compravenda, o qualsevol altre negoci jurídic que ho possibiliti. 
 
Es faculta al Cònsol Major, Hble. Sr. Francesc CAMP TORRES, i al Cònsol Menor, Hble. 
Sr. Marc CASAL TOMÀS, per a que qualsevol d’ells per si sol, indistintament, en nom i 
representació del Comú de Canillo, puguin prendre els acords que s’escaiguin en el 
marc dels òrgans de govern de la societat a constituir i/o de la societat ENSISA, en els 
termes i condicions que estimin convenients, als efectes d’assolir la transmissió dels 
terrenys referits, així com realitzar totes les gestions i tramitacions que siguin 
necessàries o convenients, atorgant i signant quants documents públics i privats siguin 
escaients, en els termes que lliurement determini l’apoderat, incloses les escriptures 
complementàries, d'esmena, aclariment o rectificació que siguin necessàries per assolir 
la transmissió projectada i la seva posterior inscripció cadastral.” 
 

Bé, aquests serien els 2 acords que s’haurien d’aprovar en la sessió de Consell de Comú 
d’avui. 

El conseller Torres, demana el per què no tenien aquesta documentació i no l’han pogut 
llegir? 

El cònsol major contesta que això és realment l’escrit i el punt que s’ha de transcriure a 
l’acta del Consell.  

L’Hble. Sr. Torres insisteix que als punts de l’Ordre del Dia, ells no disposen de cap 
documentació i creu que haurien de disposar d’aquesta informació que vostè ens ha 
llegit, que nosaltres no la posarem en dubte, però hagués estat bé d’haver-la pogut llegir.  
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El cònsol major respon que aquest document es va redactar a darrera hora i vostè sap, 
Sr. Torres, que divendres se’ls hi va explicar i exposar el que els acaba de llegir ara.  

El conseller Torres contesta al Sr. Cònsol, que els hi va explicar un resum més o menys 
del que ha llegit ara, que no ho posarà en dubte i està molt bé, però que amb ells els hi 
hagués agradat, en aquest cas i en tots els altres casos, amb totes les decisions de quan 
es va fer SETAP, nosaltres ho vàrem llegir tot aquí, no vàrem haver de dir-li escolti que 
això... no ho posarem en dubte el que vostè ha dit, ni el que s’ha llegit, però sí que és 
veritat que ens agradaria disposar d’aquest escrit i llegir-lo amb temps i sense voler 
entrar en polèmica si s’ha de complir el reglament de funcionament, complint-lo tots i no 
volem entrar en polèmica tampoc. Si a dia d’avui, no sabem per què, no ens ho heu 
facilitat, sí que ens agradaria que d’aquí a que s’acabi el Consell o demà al matí ens 
donessin aquest document. 

La secretària general puntualitza que aquest escrit és el que ens ha fet arribar el lletrat 
del Comú amb l’acord ferm del que s’ha d’aprovar avui en sessió de Consell de Comú, 
no obstant al respecte no hi ha cap documentació a adjuntar, segons assessorament 
del lletrat.   

El cònsol major es reitera que el que acaba de llegir és el que es transcriurà a l’acta, 
però que no hi ha cap documentació. De vegades la informació s’escriu i es penja i 
d’altres es llegeix en el Consell de Comú, com és el cas. Els hi acabo de llegir el que 
s’ha d’aprovar, perquè s’ha considerat que era la millor manera de fer-ho. També li dic, 
que és veritat que hem hagut de tancar els redactats a darrera hora de l’acord que 
s’aprovava avui, i en definitiva la informació l’han tingut d’una manera o una altra, de 
vegades és escrit i d’altres oral, no sé on veu el problema Sr. Torres. 

L’Hble. Sr. Torres diu que no es tracta de que vegi un problema, es tracta de que no veu 
on està el problema o quin és l’inconvenient de que no estigui penjat aquí, però bé no 
entrarem en polèmica amb aquest tema ara.  

El Sr. Cònsol diu que no és una documentació concreta de suport que és el que posem 
a l’Ordre del Dia, sinó que és l’acord que aprovem avui i que es transcriurà a l’acta i hem 
optat per llegir-ho verbalment al Consell de Comú i no en adjuntar un document, ja que 
no podem adjuntar un document que no existeix, ja que és una informació d’un punt com 
li acabo de dir.  

El conseller Torres diu que és la primera vegada que s’ha fet així, de llegir. 

El cònsol major contesta que no ha estat l’única vegada, em sembla que en d’altres 
ocasions també s’ha fet aquest procediment per acordar algun punt que pel que sigui no 
s’havia posat a l’Ordre del Dia.  

La consellera Cabot diu que la importància que té la creació d’una nova societat, en la 
qual ENSISA, ara, està dins d’una altra societat que és SETAP 365, i per tant aquests 
actius estaran dins de la nova societat, conèixer el redactat d’una proposta de creació 
d’una societat no està de més que la tinguem com a consellers, sinó hagués estat perquè 
l’acaben de redactar ens la poden fer arribar. També és veritat que aquest procediment 
segurament fa dies que el tenen a sobre de la taula, no es fa un procediment d’aquest 
tipus en dos dies, és a dir, nosaltres vàrem fer una reunió divendres, però això ve de 
lluny, ja que SETAP 365 ja fa uns dies que s’ha creat i se sap que es crearà una societat 
al costat per poder donar forma a aquests actius o per poder-li donar la potestat jurídica 
de tots aquests actius, per tant són més les formes que el fons. El fons sabem que s’ha 
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de crear, s’ha de signar i per tant no hi ha problema, però penso que les formes també 
són importants envers a nosaltres, a la representació que tenim al Consell de Comú. No 
és més que això. 

El Sr. Cònsol contesta que les formes, podria entendre el que li diuen si no els haguessin 
convocat el divendres per explicar-los-hi. 

La consellera Cabot diu que han estat informats 2 dies abans del Consell.  

El Sr. Cònsol contesta que se’ls hi ha explicat i que no creguin que fa tant de temps que 
s’ha tancat aquest procediment, perquè entre d’altres coses també calia la conformitat 
de tots els socis minoritaris d’ENSISA, per dur a terme aquest traspàs perquè també són 
accionistes d’ENSISA, vull  recordar que el 99% i escaig és soci SETAP 365 i al 0,3% 
son els minoritaris. Per la qual cosa, també han d’estar d’acord de dur a terme aquest 
traspàs. Aquest acord, si no recordo malament, ens va arribar a finals-mitjans de la 
setmana passada o l’altra, és a dir, que no s’ha tancat tant ràpidament. Feia falta 
redactar aquest text i ha anat com ha anat, llavors vàrem estimar millor parlar divendres 
amb vostès i no posar el document que no té cap secret i si volen demà no el posarem 
a l’Ordre del Dia, perquè no és un document d’Ordre del Dia, és la transcripció de l’acta 
però demà al matí no tenim cap inconvenient en fer-los-hi arribar.  

El cònsol menor comenta per complementar la informació del Sr. Cònsol, que tot i que 
fa temps que van parlar, una de les famílies ens va donar resposta afirmativa al respecte 
el dia 31 d’agost i l’altra família minoritària no ens va donar resposta fins la setmana 
passada. Per tant, va ser llavors quan ens vam posar en marxa per fer tots els 
procediments per la creació d’aquesta nova societat. Per la senzilla raó que hi ha una 
normativa fiscal que entra en vigor l’1 de gener del 2023, per tant a nivell fiscal interessa 
fer aquesta operació abans del 31 de desembre i restàvem a l’espera, com he comentat, 
de la resposta dels socis minoritaris. Vist això, la setmana passada, com dèiem, ens 
vam reunir per explicar la informació, però clar dieu que pel respecte del que 
representeu, però es que la resta de consellers que estan aquí presents, respecte al que 
representen, també ho van tenir el mateix dia que vosaltres perquè va ser quan vam 
tenir la confirmació de totes les parts de que sí es podia tirar endavant aquest afer, 
perquè no podien decidir sols sense l’acord dels socis minoritaris. Si els socis minoritaris 
ens haguessin dit que veien algun inconvenient en el procediment, doncs, al dia d’avui 
no estaríem en aquest pas. Per tant, quan vam tenir l’acord de tots els socis minoritaris 
és quan es va explicar als consellers de la majoria i de la minoria i seguidament es va 
adjuntar en aquest Consell de Comú, com podríem haver esperat al següent Consell de 
Comú si no hagués hagut aquest canvi de normativa fiscal, però per seguretat s’ha 
considerat convenient passar-ho en aquest Consell de Comú per tenir la tranquil·litat 
que s’ha fet abans del canvi de normativa fiscal, abans del 31 de desembre, ja que és 
més favorable fer-ho abans i d’aquí l’explicació de tot. El document que acaba de llegir 
el Sr. Cònsol, Sr. Torres el tindrà, perquè s’està llegint el que es transcriurà a l’acta. Per 
tant, quan la secretària general hagi fet l’acta, ho tindran, no és un document adjunt, és 
la transcripció de la futura acta consensuada entre totes les parts implicades en aquest 
projecte.  

La consellera Cabot demana que, ja li ha quedat clar que els socis minoritaris entraran 
a forma part d’aquesta nova societat, per tant entenc que ells tenien uns mesos per 
entrar a formar part de la societat SETAP 365, aquest termini ha finalitzat o encara està 
vigent? 
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L’Hble. Sr. Camp diu que aquesta segona decisió que han de prendre els minoritaris 
encara no està presa per part seva, ens han informat que sí que ho estan acabant 
d’analitzar, jo vull esperar que durant les properes setmanes o més ens informaran de 
la seva decisió.  

L’Hble. Sra Cabot assenteix a les paraules del Sr. Cònsol, però demana si hi havia un 
termini. 

El cònsol major puntualitza que no es que hi hagi un termini tancat, però sí que estaria 
bé fer-ho el més ràpid possible per acabar de tenir configurada a nivell d’accionariat la 
societat SETAP 365.  

L’Hble. Sra. Cabot diu que de moment entraran en aquesta nova societat, i dona la seva 
conformitat.  

El conseller Rafel Casal demana un aclariment perquè segur que ho ha entès malament. 
El document parla dels terrenys que estan hipotecats o no és així? D’hipotecats ho estan 
per la nova societat, segons el que ha llegit vostè, Sr. Cònsol. Aquesta hipoteca si va 
lligada amb la nova societat d’ENSISA I EMAP, això és un problema perquè si creen 
més deute aquests terrenys al final l’hipoteca també pujarà, em sembla que ho ha llegit 
Sr. Cònsol.  

El cònsol major diu que no recorda haver-ho llegit.  

La consellera Cabot diu que s’hauria de mirar i que està d’acord amb el que diu el Sr. 
Rafel Casal.  

L’Hble. Sr. Rafel Casal diu que segons el que ha llegit diu que estan hipotecats i si és 
així està clar que estan hipotecats per ENSISA. 

L’Hble. Sra. Cabot diu que s’hauria de fer un canvi i l’hipoteca hauria d’anar a nom de la 
nova societat. 

El Sr. Cònsol diu que ho verificaran i ho comprovaran per acabar de veure si això influeix 
a l’operació.  

El conseller Torres demana que demà al matí o demà passat els hi informin al respecte 
i al final que si haguessin tingut aquest document entre tots ho haguessin pogut veure.  

El cònsol menor dirigint-se al conseller Rafel Casal diu que té dubtes amb això, però no 
li pot assegurar, entenc que la societat ENSISA originària i propietària a data d’avui 
d’aquests terrenys si té alguna hipoteca contractada serà d’ENSISA, però la propietària 
actual d’aquesta és SETAP 365, per tant entenc que aquests terrenys, si és el cas, que 
hi ha alguna hipoteca, quan aquests terrenys s’extreguin d’ENSISA serà la nova societat 
o SETAP365 qui haurà de donar la garantia. Perquè realment si s’han donat uns terrenys 
en garantia per poder fer un préstec, qui haurà de garantir aquest retorn de préstec serà 
SETAP365, és la mare i actual propietària d’ENSISA. Llavors, si aquests terrenys 
s’extreuen i surten de la societat ENSISA ja no podran estar dins de la garantia. 

El conseller Rafel Casal diu que s’hauria de verificar això. 

El conseller Torres diu de donar-li un altre tomb. 

La consellera Cabot comenta que és una puntualització que està d’acord amb el Sr. 
Casal que si aquests terrenys formen part de la primera societat que és ENSISA, han 
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de quedar lliures de qualsevol gravamen en quan surtin de la societat, no es pot 
traspassar un gravamen a una nova societat. 

El cònsol major comenta que avui no s’aprovarà aquest punt arran de les qüestions 
sorgides, ja que  és prou important i per saber si aquestes hipoteques afecten o no a 
l’operació i de quina manera ho fan.  

El cònsol menor puntualitza que el punt de l’Ordre del Dia d’avui només era facultar als 
Cònsols a procedir a la constitució de la nova societat, si s’escau, entenc que sí que es 
pot aprovar el punt perquè simplement es faculta als Cònsols a crear la societat, és a 
dir, no s’agafa el compromís ferm de res i no disposem encara dels estatuts de la nova 
societat. En tot cas quan els tinguem en tornarem a parlar en Consell, aquí simplement 
és un pas molt previ administratiu. 

El conseller Torres torna a demanar si això se’ls hi enviarà demà. 

EL Sr. Cònsol li contesta que ja li ha dit que sí.  

Es dona per finalitzat el debat i el Sr. Cònsol procedeix a la votació de la proposta, la 
qual s’aprova per assentiment, no obstant es mirarà amb detall el tema de les 
hipoteques.  

 

9. Informació i ratificació dels acords de les Juntes de Govern de data 20 i 27 de 
juliol i 10, 18 i 24 d’agost de 2022. 

L’Hble. Sr. Camp demana si hi ha alguna observació a fer al respecte. 

L’Hble. Sra. Cabot comenta que de la Junta de Govern del 20 de juliol, hi ha un punt a 
Cònsols que fa referencia a un acord de la societat ARMOR, SA que hi ha un procés 
obert i se’ls hi donarà còpia d’aquesta informació que demanen, desconeixen aquest 
tema i no tenen la informació. Volen saber si fan recurs, si al final se’ls hi dona còpia, 
estar una mica informats d’aquests temes que van directament a Cònsols. Més que res 
és aquesta puntualització. En quan a Urbanisme hi ha un punt de la Comunitat de 
propietaris de l’edifici Clot de l’Ós que és cert que se’n va parlar, no recordo a quina 
Comissió d’Urbanisme, però diu que hi ha una segregació d’una part d’una parcel.la i 
tinc un dubte perquè diu que presenta divergències al cadastre comunal i a la vegada 
diu que hi ha mancances a l’obra d’urbanització, a què afecta aquesta segregació? 
Afecta d’alguna manera? 

L’Hble. Sr. Cerni Pol diu que no afecta, que les divergències volen dir que varis 
propietaris no estan d’acord amb el Cadastre i això si volen poden demanar-ho a la 
justícia i pel segon tema que demana, Sra. Cabot, si hi ha obres a la urbanització és una 
altra cosa a part, una cosa és la parcel·lació, la parcel.la i l’altra són els drets que puguin 
tenir i les obligacions dins de l’àmbit urbanístic. 

La consellera Cabot assenteix a les paraules del conseller Pol, però torna a demanar si 
no afecta a la segregació de la parcel.la? en tot cas els veïns que no estiguin d’acord o 
que tinguin diferències hauran de procedir després, a posteriori? 

El conseller Pol assenteix. 

La consellera Cabot comenta que de la mateixa acta de Junta de Govern hi ha un altre 
punt, que és l’arrendament del càmping Pla que no tenien cap coneixement que s’havia 
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arrendat del mes de juliol al mes de setembre, a la Comissió no s’ha parlat i no coneixen 
el detall d’aquest acord i hagués estat bé que com a membres consellers haguessin 
tingut més informació al respecte. 

El cònsol major contesta que potser és veritat que no varen estat informats, no obstant 
és un acord que es va prendre ràpidament, ja que van veure que podia haver-hi un 
problema d’aparcament al poble de Canillo a finals del mes de juliol i del mes d’agost, i 
és un acord que es va tancar durant el mes de juliol amb la propietat i l’objectiu era 
respondre a les necessitats de pàrquing que s’han confirmat al mes d’agost al poble de 
Canillo, i sobretot la darrera quinzena del mes de juliol i principis del mes de setembre. 

L’Hble Sra. Cabot procedeix amb la Junta de Govern del 27 de juliol que veuen que hi 
ha la renovació del contracte de serveis de transport circular de persones, de Canillo al 
camí de l’Armiana, i tornen a veure aquest mateix punt a la Junta del 24 d’agost i 
demanen per què no es fa una adjudicació ferma, ja que partida hi havia, hi havia 
300.000eur, hi havia 200.000eur i es van afegir 100.000eur d’un suplement de crèdit i 
no entenen perquè es van fent aquests acords. No hi ha ni l’import de l’adjudicació, és 
a dir, és una renovació del contracte, tampoc tenim l’informe d’intervenció, al final s’està 
renovant però s’està fent un contracte, vull dir que hi ha una despesa que es genera 
nova i com a mínim hi hauria d’haver l’informe d’intervenció i l’import d’aquest contracte, 
ja que s’està fent així però no entenem perquè s’està procedint d’aquesta manera. 

El Sr. Cònsol contesta que si recorden quan es va adjudicar no hi havia partida suficient 
per adjudicar-ho en la seva globalitat, a finals de juliol, que va ser la primera adjudicació. 
A partir d’aquí i un cop feta l’adjudicació del contracte i de manera parcial, doncs, això 
implica que als següents mesos, cada mes, s’ha de fer aquesta adjudicació fins a finals 
del mes de novembre.  

L’Hble. Sra. Cabot assenteix a les paraules del Sr. Cònsol, però demana si pot figurar 
l’import de l’adjudicació. Mes que res per saber de quins imports s’està parlant i la 
informació d’intervenció corresponent. 

El cònsol major diu que si tot va bé l’adjudicació serà inferior del que van preveure al 
principi, ja que s’han reajustat els horaris, i en algun moment en comptes de posar 3 
autobusos s’han posat 2 i segurament el cost final serà inferior del que es va preveure 
al principi.  

La consellera Cabot comenta que en les Juntes de Govern hi hauria d’haver-hi aquesta 
informació complementària ja que ells no es queixen d’aquests imports i es queden amb 
la incògnita del que s’ha adjudicat, quins imports etc. Prossegueix dient que la Junta de 
Govern del 10 d’agost la donarien per bona. 

El conseller Torres comenta que a l’acta de Junta de Govern del 18 d’agost es repeteix 
una mica el que han parlat més d’una vegada. Pel que fa al tema de l’edifici ubicat a la 
pujada de Soldeu, on va haver-hi aquell import que s’havia descomptat, reduït, com li 
vulguin dir, de 135.000eur. Aquí, el que volem dir és que gràcies a la nostra insistència 
tot i que vosaltres no ho veieu clar, vàrem acabar aconseguint que el Comú de Canillo 
cobrés 135.000eur més. Dit això, i això no és el més important però el que en sap una 
miqueta més de greu, i això Sr. Casal va per vostè, ja que vostè al penúltim Consell del 
dia 5 o 6 de juny afirmava amb molta contundència que hi havia uns informes de 
l’interventor i de l’advocat i a la darrera Comissió que van fer d’Urbanisme, no hi havia 
ni informe de l’interventor ni de l’advocat, del mes de juny dient que l’import que s’havia 
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de cobrar era en aquest cas els 474.000eur no els 609.000eur, que a posteriori s’ha fet 
de l’informe aquell d’OCPS i que acabem cobrant. Això no tindria cap més importància 
si fos un error, ja que tots ens equivoquem, però clar el que volia es que quedés molt 
clar i sobretot la seva insistència tant contundent de que hi havia aquests informes, bé 
aquests informes ha quedat clar que no hi eren, com a mínim al mes d’abril, maig o juny, 
avui tenim un informe que ho rectifica i estem contents que el Comú de Canillo ha cobrat 
135.000eur més del que en aquest cas els membres de la majoria a priori havien previst 
que no havien de cobrar.  

El conseller Pol puntualitza que no han d’entrar al fons del tema, però han de parlar 
d’interpretacions fiscals, i aquesta per part d’Intervenció, d’Urbanisme i jurídica del Comú 
hi era en un sentit, no obstant hi havia dubtes interns d’aquesta interpretació. Vostès, 
van plantejar els seus dubtes que vàrem sumar amb els de la majoria i arran d’això es 
va demanar aquest informe, llavors es va procedir així demanant un altre informe i s’ha 
acabat seguint aquest que té una altra interpretació fiscal. Penjar-se medalles jo no ho 
faria, perquè ha estat gràcies a tots els membres de la Comissió d’Urbanisme que s’ha 
arribat a determinar aquest import i després comentar que a les resolucions d’urbanisme 
que passem hi ha una liquidació tributària, llavors crec que quan el Sr. Casal (cònsol 
menor) va referir-se als informes d’intervenció es referia a la liquidació tributària com es 
va parlar a la Comissió. 

El cònsol menor comenta al respecte que potser d’entrada va utilitzar unes paraules que 
s’han interpretat malament o que ens imaginem que un informe ha de ser un document 
tècnic com el d’ OCPS, no, jo no em refereixo a això. És a dir, aquesta qüestió ja va 
plantejar dubtes a la majoria i a la Comissió d’Urbanisme, des del primer dia, i aquest 
afer es va parlar en reiterades ocasions amb el lletrat i l’interventor del Comú. 
D’intervenció hi ha un document, titulat “informe”, i que hi ha tota la liquidació a pagar, i 
al peu de pàgina està intitulat “Josep Maria Francino, Interventor General” per tant, per 
mi això és un informe d’intervenció i és una carta prou rellevant per creure’m que els 
tècnics del Comú han estudiat el cas i que tot i la reiterada insistència per part nostra de 
que tot fos conforme, fan aquest document que diu que “sí” que és correcta la liquidació 
d’ingressos per valor de 400.000eur i escaig . És evident que jo a l’igual que tothom ho 
vegi , perquè hi ha un document oficial de l’interventor comunal del Comú de Canillo, 
davant, el qual diu que aquests càlculs estan ben fets. A partir d’aquí, que ens imaginem 
que jo vaig dir a Consell de Comú que un informe ha de ser un document molt complet 
com el que s’ha demanat a posteriori a OCPS, doncs bé, això són interpretacions, per 
tant jo vaig dir el que és i el que ha estat i no he dit que existia un document que no 
existeix, això no és veritat, el document que vaig dir que existia, existeix, i us diré més 
el teniu a les actes de la Comissió, perquè a l’acta de la Comissió aquesta proposta de 
liquidació apareix i surt, per tant ja la teniu i no podeu dir que és un document que no 
existeix i que no l’heu vist, perquè l’heu vist i l’heu tingut. A partir d’aquí no hi ha  dubtes, 
i vostè, com bé a dit el conseller Pol, si es vol penjar la medalla que gràcies a vostè 
s’han aconseguit 130.000eur més pel Comú de Canillo, és legítim, faci-ho, no tinc cap 
problema, però a la Comissió d’Urbanisme que vostè estava present i que tenia dubtes, 
jo també hi era i jo els dubtes també els tenia, vostè en aquell moment no va demanar 
a la Comissió que es demanés cap complement i cap informe tècnic d’un expert 
independent. Com va funcionar això? Li recordaré, Sr. Torres, li recordaré molt bé. Quan 
va finalitzar la Comissió li vaig enviar un missatge que havia parlat amb el Sr. Cònsol i 
amb el President de la Comissió d’Urbanisme, dient-li que demanaríem un informe 
independent que ens avalés que el que deia l’interventor era correcte, i a partir d’aquí 
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és quan es va procedir de tal manera. Hem rebut un informe independent, el qual 
beneficia al Comú, doncs fantàstic, jo no em penjo la medalla de que el Comú de Canillo 
hagi ingressat 135.000eur més perquè se m’hagi passat pel cap el demanar un informe 
independent. Jo només l’única cosa que li dic és que siguem seriosos, vostè es va 
aixecar d’aquella reunió i en cap moment va demanar al Comú de Canillo que demanés 
un informe extern, el demanar-ho va ser una decisió que vàrem prendre conjuntament, 
després de la Comissió, parlant entre tots, ja que generava molts dubtes tant a la majoria 
com a la minoria, i va ser a posteriori, i vostè bé ho sap, perquè li vaig fer arribar un 
WhatsApp i com li he comentat que es va prendre la decisió conjunta tant amb el Sr. 
Cònsol com amb el President de la Comissió.  

L’Hble. Sr. Torres llegeix textualment, la pàgina 321, que va dir vostè i escrit a l’acta: 
“això és una llicència d’obres que es va autoritzar en el seu moment i en el seu dia es 
van pagar unes taxes, ara s’han acollit a una transitòria i han demanat una renovació 
d’una nova llicència i els informes d’intervenció els quals diuen que s’ha de procedir 
d’aquesta manera”, això està escrit a l’acta i ho ha dit vostè, per tant tornant al principi, 
a aquella acta, a aquella comissió, jo el primer que vaig dir és fem  repàs, ja que no estic 
d’acord i hi havia la tècnica d’urbanisme al costat, me la vaig mirar i va dir: “bé aquí hi 
ha un informe d’intervenció i jo no hi entro”, aquesta és la realitat. Dit això, vostè Sr. 
cònsol menor, que mai assisteix a les comissions d’urbanisme, almenys en persona, o 
gairebé mai, aquell dia casualment va venir i baixar a la Comissió i va dir bé jo això, ho 
parlem aquí i a partir d’aquí quan vau veureu la nostra oposició contundent es va 
demanar aquest informe i estem d’acord de que s’hagi fet i estem tots contents aquí, el 
que vull dir i el que he dit abans és més o menys això, és que si no hagués estat per mi, 
o al nostre entendre, la gestió o la decisió amb aquest tema i amb aquesta empresa, hi 
havia un excés de benevolència per part del Comú, sense voler entrar més al detall, que 
no té més transcendència, si ens equivoquem tots. Ara mateix el Sr. Cònsol acaba de 
rectificar una cosa que ha dit el Sr. Rafel Casal, no passa res es modifica i es canvia, el 
que m’indigna una mica és que de vegades sembla que les coses les diem per fer la 
guitza i que vosaltres sempre teniu la raó. En aquest cas els fets han demostrat que no 
les diguem perquè sí i que vosaltres no sempre teniu la raó, però no entrarem en més 
polèmica. Dit això, s’han cobrat els 135.000eur, gràcies a la nostra insistència, perquè 
va ser així.  

L’Hble. Sr. Marc Casal replica  que a les Comissions d’Urbanisme, vaig a totes les que 
puc, de manera presencial o telemàticament hi assisteixo, podem mirar les actes que 
estic present pràcticament a totes. Això pel que fa al primer punt, ja que ha dit que no 
assistia a les comissions i s’ho podia haver estalviat.  

L’Hble. Sr. Torres diu que no ha dit això. 

Els Hbles. Sr. Francesc Camp i Cerni Pol repliquen que sí que ho ha dit. 

L’Hble. Sr. Torres diu que presencialment. 

El cònsol major deixa clar que acaba de dir, el Sr. Torres, que el cònsol menor no assistia 
a les Comissions. 

El cònsol menor prossegueix dient que en referència al cas que ens ocupa, finalitzo la 
meva intervenció perquè ja ho he explicat perfectament, el que vostè ha llegit d’una acta 
de Consell de Comú, continuo avalant el mateix que vaig dir, per tant si veig un document 
intitulat “informe”, on hi ha tota una relació de liquidacions a fer i que al peu de pàgina 
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posa “Josep Maria Francino, interventor” , per a mi això és un informe; on l’interventor 
ha intervingut i a més a més, aquesta informe o liquidació vostè la tenen a l’acta de 
comissió, per tant vostès en són sabedors. I en tercer punt, Sr. Torres, ja li he dit abans, 
a mi no em molesta que vulgui pel carrer dir, “gràcies a mi el Comú ha ingressat 
135.000eur”, em sembla perfecte, tant de bo passés cada setmana, ara també li dic, 
vostè va fer la proposta de demanar un informe extern a un expert independent? Li 
contesto, no. Vostè va insistir en fer una reunió amb els nostres tècnics interns per tal 
que li justifiquessin aquesta informació? Li contesto, no. Qui tenia el dubte érem 
nosaltres des del primer dia, els tècnics comunals interns ens deien el que ens deien i 
finalment com tenien dubtes importants, d’iniciativa nostra es va demanar aquest 
informe independent i això és la realitat. A partir d’aquí, crec que ha quedat tot dit. 

 El cònsol major donar per conclòs aquest debat i demana si hi ha quelcom més de les 
Juntes de Govern. 

La consellera Cabot diu que no perquè a la Junta de Govern del 24 d’agost torna a 
haver-hi el tema del transport. Hi ha una signatura d’un conveni entre el Ministeri de 
Cultura, Feda i el Comú de Canillo per la millora de la il·luminació interna i externa de 
Sant Joan de Caselles i hi ha una aportació per part del Comú de 22.000eur sobre un 
pressupost de 119.000eur, que representa un 20%, només demanar com és que es fa 
aquesta aportació i si col·laboren tots els Comuns, quan hi ha una inversió 
governamental amb quelcom cultural. 

El Sr. Cònsol contesta que va molt lligat al moment delicat pel que està travessant FEDA, 
que està en situació de resultats negatius i bàsicament se’ns va demanar aquesta 
col·laboració, ja que FEDA preferia reduir aquesta aportació. Des del Comú de Canillo, 
fa temps que es té interès en tenir adequada la il·luminació a Sant Joan de Caselles i 
bàsicament respon a aquesta situació que s’ha presentat en aquest moment, i que si no 
hi hagués hagut aquestes dificultats econòmiques a FEDA, segurament no hauria calgut. 

L’Hble. Sra. Cabot diu que entenen que és quelcom puntual. 

El cònsol major confirma que aquest conveni sí que és puntual, no obstant i com deia 
vostè abans en aquesta situació que entrem a nivell energètic potser ens fa canviar 
moltes decisions o prendre de diferents. 

La consellera Cabot aprofita per recordar que tenim la cascada de Moles una mica de 
costat, que depèn de Govern, que sabem que és carretera general, però també seria la 
manera d’impulsar una mica alguna aportació. 

L’Hble. Sr. Camp contesta que sobre aquest tema estan treballant amb el Ministre 
d’Ordenament del Territori, a nivell de proteccions, s’hi està treballant i no el tenen 
abandonat. 

El conseller Torres demana que l’aportació que fa el Comú de Canillo de 22.000eur de 
la il·luminació de Sant Joan de Caselles, té un dubte: en totes les aportacions d’edificis 
culturals de Govern que fan a les parròquies que siguin, tots els comuns aporten un 
percentatge a l’obra? I si la resposta és que no... 

El cònsol major contesta que no, al Sr. Torres, ja que li acaba d’explicar clarament que 
és una aportació puntual, FEDA havia de fer una aportació important a nivell de l’obra i 
per la situació financera que està travessant se’ns va demanar si FEDA podia reduir la 
seva i el Comú podia fer una que no estava prevista i es va aprovar de fer-la i no té cap 
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més interpretació. És un tema puntual i evidentment quan és una obra que depèn d’un 
Ministeri, és aquest qui assumeix el cost i no hi ha res més a dir d’aquest tema.  

L’Hble. Sr. Torres assenteix a les paraules del Sr. Cònsol en que es tracta d’aquest cas 
en concret. 

El cònsol major comenta que en aquest cas hi ha un interès per part del Comú de Canillo 
de que no s’encalli perquè fa molt temps que tenim l’església de Sant Joan de Caselles 
sense il·luminar, llavors es va considerar que valia la pena fer aquesta aportació. 

El cònsol menor aclareix que la proposta inicial de Govern va ser si els podien ajudar 
amb l’obra civil, per tant se’ls hi va dir de seguida que sí i aquesta  era substancialment 
més que aquests 22.000eur, però finalment a l’haver-hi aquesta problemàtica amb 
FEDA, doncs, des de Govern se’ns va dir que l’obra civil la farien tota ells i que la part 
que FEDA que no podia assumir, si la podiem fer nosaltres. Per tant, es va canviar 
aquesta ajuda d’obra amb una ajuda econòmica de 22.000eur.  

La conseller Cabot vol puntualitzar que aquest tema se’ls hi va explicar a obres i el 
conseller Rafel Casal els hi va explicar els detalls que acaba d’explicar el cònsol menor, 
les coses com són, se’ns va dir que inicialment s’havia de fer una aportació de mà d’obra, 
de treballs i que finalment s’havia decidit de fer el canvi amb un percentatge perquè era 
molt més àgil per la mateixa comissió, que no fer una part d’obra i no delimitar les 
competències d’uns i d’altres, per tant és veritat que es va explicar a la Comissió 
d’Obres. 

El conseller Torres diu que no ha posat mai en dubte que se’ls hagi explicat en Comissió, 
aquí el dubte està en que si l’aportació del Comú en aquest cas és específica, ja està 
clar, però clar si s’han de fer més aportacions s’ha de fer un comparatiu de parròquies.  

El Sr. Cònsol diu que no pertoca perquè acaba d’explicar que és quelcom puntual.  

L’Hble. Sr. Francesc Camp demana si hi ha alguna consideració més sobre les Juntes 
de Govern i, no tenint més observacions, fa un resum de com queden ratificades les 
actes. 

S’aproven les actes de junta de Govern de data 20 de juliol i 10 i 18 d’agost per 
assentiment i les actes de data 27 de juliol i 24 d’agost per majoria, amb l’abstenció dels 
membres de la minoria per falta de dades i informació.  
 
 
Sense més assumptes per tractar, s’aixeca la sessió a les 10.40 hores. 

I atès que no hi ha més assumptes què tractar, el cònsol major dona per acabada la 
sessió a les 19.32 hores, de la qual s’estén aquesta acta per a la deguda constància de 
tot allò esdevingut. 
 
 
 
 
 
P.O. del Comú       
La secretària general   El cònsol major 
Meritxell Moya Delgado   Francesc Camp Torres 
 


